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– Podczas uroczystości  
15 sierpnia na Cmentarzu 
Żołnierzy Polskich 1920 r. 
ogłosiłem powstanie Mu-
zeum Bitwy Warszawskiej 
w Radzyminie i wspólnie 
z Marszałkiem Województwa 
Mazowieckiego Adamem 
Struzikiem podpisaliśmy 
list intencyjny – powiedział 

Krzysztof Chaciński, bur-
mistrz Radzymina >> str. 4

– Za rok mamy setną rocznicę 
Bitwy Warszawskiej 1920 roku. Już dziś 

mogę zapewnić, że myślimy nad rekonstrukcją 
wydarzeń, w których udział brali Huzarzy Śmierci. 
W tym roku odpoczywamy od formuły Huzarów  
i bitwy kawaleryjskiej na koniach na rzecz poka-
zania jak działania wojenne odbywały się w 1939 
roku. Pokażemy sprzęt i stroje. Zapraszam więc 24 
sierpnia na godz. 15.00 do Kuligowa – mówi Rado-
sław Korzeniewski, wójt Gminy Dąbrówka >> str. 4

Święto Wojska Polskiego obchodzone 15 sierpnia na pamiąt-
kę zwycięskiej Bitwy Warszawskiej 1920 roku w Powiecie 
Wołomińskim przebiega zawsze niezwykle uroczyście. To 

właśnie tutaj stoczono jedną z przełomowych bitew w historii 
świata. Rekonstrukcję tych pamiętnych wydarzeń obserwo-

wało w Ossowie ponad 10 tys. osób >> str. 3

W Radzyminie  
powstanie  

oddział Muzeum 
Niepodległości

Zaproszenie  
na rekonstrukcję 
działań wojennych 
do Kuligowa

www.wilenskapark.pl
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Nie daj się zaskoczyć przez VAT  
sprawdź zmiany przepisów

O zmianach w ustawie dotyczących odatku VAT rozmawiamy z Pawłem Żółtkiem – właścicie-
lem biura rachunkowego z Kobyłki

– Wakacje powoli zbliżają się do 
końca, a tymczasem w podat-
kach szykują się kolejne zmiany. 
Na co warto zwrócić szczególną 
uwagę?
– 13 sierpnia została opublikowana 
w Dzienniku Ustaw, pod numerem 
1520, ustawa o zmianie ustawy m.in. 
zmieniająca ustawę o podatku VAT. 
Warto zwrócić szczególną uwagę na 
nowe warunki utraty zwolnienia w 
podatku VAT.
– Proszę o szczegóły dla Czy-
telników Życia Powiatu na Ma-
zowszu.
– Przepisy dotyczące utraty zwol-
nienia mają szczególne znaczenie 
dla firm, które nie są podatnikami 
podatku VAT. Dotyczy to szczegól-
nie małych firm, których sprzedaż 
w ciągu roku nie przekracza 
kwoty 200.000 zł. Takie 
firmy, jeśli nie chcą być 
„vatowcami”, korzystają 
ze zwolnienia z podat-
ku VAT na podstawie 
art. 113 ustawy – są 
z podatku VAT zwol-
nione podmiotowo ze 
względu na wielkość 
obrotów. Jeśli nie 
sprzedają usług lub 
towarów, nazwijmy 
to „wrażliwych”, 
to jeśli ich sprze-
daż w ciągu roku 
nie przekracza 
kwoty 200.000 
zł, to mogą cały czas korzystać ze 
zwolnienia z VAT.
– A jakie są te usługi i towary 
„wrażliwe”?
– W dzisiejszym stanie prawnym 
jest tak, że ze zwolnienia VAT nie 
może skorzystać podmiot, który 
świadczy usługi prawne, dorad-
cze, czy jubilerskie oraz sprzedaje 
złom metali szlachetnych, towary 
opodatkowane akcyzą (tj. paliwa, 

alkohol, papierosy), budynki, tereny 
budowlane, nowe środki transportu. 
Mówiąc prosto: jeśli ktoś świadczy 
usługi doradcze, prawnicze albo 
jubilerskie, albo handluje paliwem 
lub alkoholem to i tak nie ma wyboru 
i musi być podatnikiem VAT. Nato-
miast każda mikrofirma, która żad-
nej w wyżej wymienionych rodzajów 
sprzedaży nie prowadzi, a jej obroty 
nie przekraczają 200.000 zł w skali 

roku, jeśli nie chce, to nie musi być 
podatnikiem VAT. Od 1 września do 
katalogu czynności, które wykluczają 
ze zwolnienia od podatku VAT, dojdą 
kolejne, które w zasadzie, mogą 
dotyczyć każdej firmy i w zasadzie 
każdą firmę mogą zmusić do reje-
stracji jako podatnika VAT.
– O co dokładnie chodzi?
– Krąg „przymusowych vatowców” 
poszerzy się o sprzedających w 
Internecie telefony, komputery, 
kosmetyki, sprzęt RTV i AGD.
– Jeśli ktoś handluje w Internecie 
komputerami, telefonami, sprzę-

tem RTV i AGD albo kosmetykami 
to najczęściej jego obrót i tak 
przekracza w ciągu roku kwotę 
200.000 zł, więc i tak traci prawo 
do zwolnienia VAT i musi zostać 
podatnikiem VAT, więc w czym 
problem?
– Zgadzam się, że jeśli ktoś han-
dluje w Internecie tymi towarami to 
najczęściej generuje wysoki obrót. 
Tu chodzi o coś innego. Proszę 

sobie wyobrazić sytuację, w której 
przedsiębiorca świadczący usługi 
np. krawieckie, postanawia sprzedać 
swój stary laptop i stary telefon ko-
mórkowy, które wcześniej wykorzy-
stywał w prowadzonej działalności 
gospodarczej. Jeśli po 1 września 
sprzeda je np. przez Allegro to utraci 
zwolnienie z podatku VAT i będzie 
się musiał zarejestrować jako podat-
nik VAT czynny. Tu chodzi o tego 
typu przypadki. Myślę, że warto aby 
przedsiębiorcy mieli świadomość 
nowych przepisów. W końcu nie 
każdy chce i musi być „vatowcem”.

N o w e
obowiązki dla przedsiębiorców

Od 1 stycznia 2018 r. wszyscy podatnicy VAT 
muszą co miesiąc wysyłać do Urzędu Skarbowego JPK_VAT.

Przedsiębiorco! 
Nowy obowiązek dotyczy również Ciebie, 

jeśli jesteś podatnikiem VAT i składasz deklaracje 
VAT-7 lub VAT-7K.

WAŻNE!
Jednolity Plik Kontrolny musi być generowany i przesyłany 

wyłącznie w wersji elektronicznej.

czy Twoja firma jest gotowa na Jpk_VaT?

tel. 22 786 06 11
ul. szeroka 6, 05-230 kobyłka

e-mail: biuro@mojerozliczenia.pl
www.mojerozliczenia.pl

www.facebook.com/mojerozliczenia

Biuro Rachunkowe

Biuro Rachunkowe

Biuro Rachunkowe
Kobyłka ul. Szeroka 6

tel. 22 786 06 11
www.mojerozliczenia.pl

– Proszę sobie wyobrazić sytuację,  
w której przedsiębiorca świadczący usłu-
gi np. krawieckie, postanawia sprzedać 
swój stary laptop i stary telefon komór-

kowy, które wcześniej wykorzystywał 
w prowadzonej działalności gospodar-

czej. Jeśli po 1 września sprzeda je 
np. przez Allegro to utraci zwolnienie 
z podatku VAT i będzie się musiał za-
rejestrować jako podatnik VAT czyn-
ny. Tu chodzi o tego typu przypadki. 
Myślę, że warto aby przedsiębiorcy 

mieli świadomość nowych prze-
pisów. W końcu nie każdy chce 
i musi być „vatowcem”.– mówi 
Paweł Żółtek, właściciel biura 

rachunkowego z Kobyłki 

Zagospodarowanie turystyczne na terenie Gmin Dąbrówka i Radzymin.

Cel operacji: stworzenie dwóch miejsc rekreacji w miejscowości Kuligów  
i Stare Załubice przeznaczonych na użytek publiczny.

Beneficjent: Powiat Wołomiński
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Wydawać by się mogło, że jako oso-
bę „w pewnym wieku” nic już nie może 
mnie zaskoczyć… a jednak.

Wywiady, relacje, artykuły czy felie-
tony publikuję na łamach lokalnych me-
diów od 1998 roku. Choć w przeszłości 
różnie bywało, to od ponad dekady nie 
gonię jakoś specjalnie za sensacją. W 
prowadzonych, zarówno na łamach 
prasy papierowej jak i przed kamerą, 
wywiadach i rozmowach, staram się 
pokazać osobowość danego rozmówcy 
jak również poruszać tematykę ważną 
dla Czytelnika – prezentując choćby 
działania samorządów w zakresie 
lokalnych inwestycji i to nie tylko w 
infrastrukturę ale również w obszarze 
planistycznym, szukając przy tym pro-
stych form przekazu.

Staram się nie napadać, nie obrażać 
i nie ośmieszać.

Powiat wołomiński obrodził w licz-
ne tytuły prasowe, z których każdy – tak 
myślę, stara się w tej ciasnej przestrzeni 
znaleźć własną niszę i nie ma się czemu 
dziwić – mamy przecież wolny rynek 
oraz to, co z ogromnym upodobaniem 
niektórzy głośno podkreślają, „wolność 
słowa”.

Z drugiej strony mamy RODO 
i ochronę dóbr osobistych czy miru 
domowego. Zbiory praw, obowiązków 
i przepisów często wzajemnie się wy-
kluczających, podlegających różnym 
interpretacjom, których dochodzenie 
jest kosztowne, czasochłonne i emon-
jonujące.

Na początku swojej dziennikarskiej 
ścieżki często czułam dumę z racji wy-
konywanego zawodu. Tak, tak – czułam, 
bowiem dziś często odczuwam z tego 
powodu niemały dyskomfort czytając 
lub oglądając niektóre publikacje, 
których autorzy często nie liczą się z 
niczym i z nikim.

Ale są też sytuacje, które przywracają 
wiarę w myślących i analizujących sytu-
ację „współziomków”.

To będzie bardzo osobista refleksja 
– często ataki jednych wyzwalają więk-
szą niż można sie spodziewać sympatię 
innych. Zaskoczeniem – tym razem 
miłym, jest dla mnie skala doznawanej 
sympatii, aż chciałoby się rzec – strzelaj 
Waćpan, nie szczędź sobie.

Tor jakim poleci tykoszet może być 
trudny do przewidzenia.

Tymczasem mamy kampanię par-
lamentarną – tu również nie zabrakło 

newsów, które dla części z nas nie są ni-
czym niespodziewanym dla niektórych 
są jednak ogromnym zaskoczeniem. Co 
byśmy jednak nie powiedzieli czy napi-
sali kilka znajomych osób na listach się 
już pojawiło – najwięcej jak do tej pory 
emocji wywołała wiadomość o obecnej 
burmistrz Wołomina Elżbiecie Radwan, 
kandydatce do Senatu RP z ramienia 
koalicji obywatelskiej, która o mandat 
w senacie powalczy z senatorem Janem 
Żarynem ubiegającym się o reelekcję.

Dziś trudno przewidzieć jaki wpływ 
na Wołomin będą miały wyniki najbliż-
szych wyborów.

(...) kilka znajomych osób 
na listach wyborczych już 

się pojawiło – najwięcej jak 
do tej pory emocji wywołała 

wiadomość o obecnej bur-
mistrz Wołomina Elżbiecie 

Radwan, kandydatce do 
Senatu RP z ramienia koali-

cji obywatelskiej, która o 
mandat w senacie powalczy 
z senatorem Janem Żarynem 
ubiegającym się o reelekcję.

 W imię ideologii
Edward M. Urbanowski

W dniu 8 sierpnia, abp Stanisław Gądecki, przewodniczący Konferencji 
Episkopatu Polski opublikował oświadczenie ws. LGBT. Oto pełna jego treść:

- Pomimo wakacji, które powinny być czasem odpoczynku i refleksji nad 
pięknem natury stworzonej przez Boga, w kraju rozgorzały polemiki odnośnie do 
„ideologii LGBT” (gejów, lesbijek, osób biseksualnych i transseksualnych). Ma to 
zapewne związek z ofensywą środowisk LGBT i ze znaczącym wzrostem liczby 
tzw. marszów równości organizowanych w naszym kraju, a także z zaplanowanym 
przez niektóre samorządy wprowadzeniem po wakacjach do programów szkolnych 
nowego, zgodnego z założeniami tej ideologii, podejścia do edukacji seksualnej.

- Osoby przynależące do środowisk tzw. mniejszości seksualnych są naszymi 
braćmi i siostrami, za których Chrystus oddał swoje życie i które również chce 
doprowadzić do zbawienia. Szacunek dla konkretnych osób nie może jednak 
prowadzić do akceptacji ideologii, która stawia sobie za cel przeprowadzenie 
rewolucji w zakresie społecznych obyczajów i międzyosobowych relacji. „Ta 
rewolucja w obyczajach i moralności – podkreśla papież Franciszek – często 
wymachuje «flagą wolności», ale w rzeczy-
wistości przyniosła dewastację duchową  
i materialną niezliczonym ludzkim istotom, 
szczególnie najbardziej narażonym” (Waty-
kan, 17.11.2014).

- Stąd mój apel do władz samorządowych 
o niepodejmowanie decyzji, które – pod 
pozorem przeciwdziałania dyskryminacji 
– skrywałyby ideologię zaprzeczającą na-
turalnej różnicy płci i komplementarności 
mężczyzn i kobiet. Apeluję także do parla-
mentarzystów, aby oparli się dalekosiężnym 
planom środowisk LGBT polegającym na 
zmianie polskiego prawa na rzecz wprowa-
dzenia tzw. „małżeństw homoseksualnych” 
oraz możliwości adopcji przez nie dzieci.

- Fala krytyki, która dotknęła metropo-
litę krakowskiego, arcybiskupa i profesora, 
a także reakcje pracodawców wobec osób wyrażających swoją dezaprobatę 
wobec ideologii LGBT, świadczą o zakorzenionym w pewnych środowiskach 
totalitaryzmie światopoglądowym, polegającym na usuwaniu poza sferę obszaru 
wolności ludzi myślących inaczej. Do wszystkich ludzi dobrej woli apeluję więc 
o stosowanie zasady niedyskryminacji w publicznej dyskusji nie tylko wobec 
zwolenników wspomnianej ideologii, ale o dopuszczenie na równych prawach 
do debaty także jej przeciwników.

W dwa dni później, 10 sierpnia, w poznańskim klubie Punto odbył się konkurs - 
wybory Miss Lesbian Poland 2019 oraz Mr Gay Poland 2019, którego celem miało 
być „promowanie pozytywnych postaw oraz tolerancji i akceptacji". A jak było?

Jak podała w środę, 14 sierpnia, TVP Poznań, relacja fotograficzna z imprezy 
została opublikowana na stronie internetowej klubu, część zdjęć pojawiła się też 
na prywatnym profilu na jednym z portali społecznościowych.

Widać na nich dmuchaną lalkę, która w miejscu twarzy ma przyklejone 
zdjęcie metropolity krakowskiego. Na jednym ze zdjęć „drag queen Mariolkaa 
Rebell” trzyma w jednej ręce kukłę, a drugą mocno wbija w okolice jej gardła. Na 
koszulce ma czerwone plamy przypominające krew. Wokół tłum rozbawionych 
uczestników imprezy!

Tu nasuwa się oczywiste skojarzenie. To obraz przypominający mi egzeku-
cje przeciwników ideowych Państwa Islamskiego, których mordowano - przed 
kamerą - podrzynając im gardła. 

– Do wszystkich ludzi 
dobrej woli apeluję więc  

o stosowanie zasady nie-
dyskryminacji w publicznej 

dyskusji nie tylko wobec 
zwolenników wspomnianej 
ideologii, ale o dopuszcze-

nie na równych  
prawach do debaty  

także jej przeciwników.  
(...) celem miało być 

„promowanie pozytywnych 
postaw oraz tolerancji i 
akceptacji". A jak było?

Rykoszet
Teresa Urbanowska

W dniach 14-15 sierpnia,  
w trakcie uroczystości rocznico-
wych, Powiat Wołomiński gościł 
przedstawicieli władz państwowych 
i samorządowych. Hołd bohaterom 
1920 roku złożyli m.in. wicemarsza-
łek Sejmu Małgorzata Gosiewska, 
Minister Obrony Narodowej Ma-
riusz Błaszczak, szef Urzędu ds. 
Kombatantów i Osób Represjono-
wanych Jan Józef Kasprzyk, licznie 
przybyli posłowie i senatorowie RP, 
wojewoda mazowiecki Zdzisław Si-
piera, radni Sejmiku Województwa 
Mazowieckiego, radni powiatowi, 
radni i włodarze gmin. Obchody  
w Ossowie rozpoczęły się 14 sierp-
nia odsłonięciem tablicy, poświę-
conej pomocy Ormian w 1920 r.  
W ramach uroczystości w dniu 
15 sierpnia nastąpiło odsłonięcie 
popiersi ks. Romana Indrzejczyka 
oraz Arkadiusza Protasiuka, została 
odprawiona msza święta w kaplicy 
na Cmentarzu Poległych, konce-
lebrowana przez Ordynariusza 
Diecezji Warszawsko-Praskiej Jego 
Ekscelencję Biskupa Romualda 
Kamińskiego. Następnie odbył się 
Apel Poległych i złożenie wieńców 
na Cmentarzu Bohaterów 1920 r. 
oraz widowisko plenerowe "Rekon-
strukcja Bity Warszawskiej 1920"   
z udziałem ponad 150 rekonstruk-
torów, które obejrzało ok. 10 tysięcy 
widzów. 

- Pamięć o tym zwycięstwie 
nadal napawa dumą kolejne po-
kolenia. Jesteśmy wdzięczni na-
szym przodkom za ich patriotyzm, 
ofiarność i poświęcenie. Jesteśmy 
zobowiązani do przekazywania 
pamięci o bohaterach z tamtych lat 
kolejnym pokoleniom. W dzisiej-
szych czasach dobrobytu i wolności 
musimy pamiętać o tych, którzy 
oddali swoje zdrowie, a często  
i życie - byśmy mogli dorastać i żyć 
w wolnej Polsce. W obronie ojczyzny 
stanęli wtedy nawet 16-17 latkowie, 
warto przypominać ich postacie 
dzisiejszej młodzieży – powiedział 
w przemówieniu okolicznościowym 
Starosta Wołomiński Adam Lubiak

Uroczyste obchody rocznicowe 
zostały objęte patronatem hono-
rowym Prezydenta RP Andrzeja 
Dudy. Organizacja rekonstrukcji 
została dofinansowana z programu 
dotacyjnego „Niepodległa”.

Ząbki 
99. rocznicę Bitwy Warszawskiej 

1920 roku  obchodzono w Ząbkach 
w dniu 13 sierpnia. Uroczysto-
ści rozpoczęły się mszą świętą  
z udziałem pocztów sztandaro-
wych ząbkowskich szkół, komba-
tantów i Kompanii Honorowej I 
Warszawskiej Brygady Pancernej 
im. Tadeusza Kościuszki z War-
szawy-Wesołej. Oprawę muzyczną 
zapewnili  Chór Miejsko-Parafialny 
Cantores Misericordiae pod batutą 
Zbigniewa Szablewskiego oraz 
Orkiestra Dęta Miasta Ząbki pod 
batutą Barbary Hijewskiej. Wśród 
gości na uroczystości znaleźli się 
m. in.: szef gabinetu politycznego 
wicepremiera Jacka Sasina Ryszard 
Madziar, poseł Piotr Uściński, woje-
woda mazowiecki Zdzisław Sipiera, 
wicestarosta powiatu wołomińskie-
go Robert Szydlik, przedstawiciele 
rady powiatu wołomińskiego: Sła-
womir Pisarczyk, Grzegorz Siwek 
oraz Tomasz Kalata, komendant 
Straży Miejskiej w Ząbkach Zbi-
gniew Forysiak, przedstawiciele 
miasta Ząbki: burmistrz Małgo-
rzata Zyśk, wiceburmistrz Kamil 
Kowaleczko, przewodniczący Rady 
Miasta Waldemar Stachera, radni 
gminni, kombatanci, burmistrzowie 
i wójtowie okolicznych gmin, dyrek-
torzy szkół i pozostałych placówek, 
druhowie z OSP Ząbki, prezes Sto-
warzyszenia Szkół i Placówek Edu-
kacyjnych Powiatu Wołomińskiego 
Paweł Poboży, przedstawiciele 
lokalnego biznesu oraz mieszkańcy 
miasta Ząbki.

Po mszy nastąpił przemarsz 
mieszkańców i gości na miejscowy 
cmentarz pod pomnik Poległych  
w Obronie Ojczyzny w sierpniu 
1920 r., gdzie wygłoszono oko-
licznościowe przemówienia, na-
stępnie  odbył się apel poległych i 
złożenie wieńców przez delegacje. 
Na zakończenie uroczystości głos 
zabrała burmistrz Małgorzata Zyśk, 
która podziękowała wszystkim za 
przybycie.

- Jest to dla nas niezwykła data, 
bo rozpoczynająca obchody Bitwy 
Warszawskiej. To w naszym mieście 
zatrzymał się w marszu pod Ossów 
ze swoją dywizją ochotników ks. 
kapelan Ignacy Skorupka. Cieszę 

się, że nasza młodzież, pomimo 
że są wakacje, jest dzisiaj z nami. 
Dziękuję z całego serca wychowaw-
com i nauczycielom, bo wiem, że 
w naszych szkołach wychowywani 
są uczniowie w duchu miłości do 
Ojczyzny. To znamienne, że więk-
szość naszych szkół ma na swoich 
sztandarach  takie wartości jak 
„Bóg, Honor i Ojczyzna”. Dziękuję 
mieszkańcom naszego miasta, że 
tak licznie przybywają na te uro-
czystości- powiedziała burmistrz 
Ząbek.

Kobyłka
W Kobyłce obchody 99. rocznicy 

Bitwy Warszawskiej 1920 r. rozpo-
częły się 14 sierpnia. W ramach 
przygotowań na głównych ulicach 
miasta wywieszono 340 flag narodo-
wych. Dzień później na cmentarzu 
parafialnym w Kobyłce mieszkańcy, 
władze miasta, radni i przedstawi-
ciele instytucji publicznych oddali 
hołd poległym w czasie Bitwy War-
szawskiej. Modlitwę poprowadził 
ks. dziekan Jan Andrzejewski, pro-

boszcz Parafii Św. Trójcy w Kobyłce. 
Odczytano również list Ministra 
Obrony Narodowej, Mariusza 
Błaszczaka i uroczyście złożono 
wieńce pod miejscem pochówku 
żołnierzy. 

Oprócz burmistrz Edyty Zbieć, 
dyrektor Miejskiego Ośrodka Kul-
tury Agnieszki Kacprzak, dyrektor 
Miejskiej Biblioteki Publicznej 
Sylwii Carzyńskiej i dyrektor Miej-
skiego Samodzielnego Publicznego 
ZOZ Urszuli Starużyk wieńce zło-
żyli również radni, Zarząd Ochot-
niczej Straży Pożarnej, przedstawi-
ciele placówek oświatowych, przed-
stawiciele Towarzystwa Przyjaciół 
Miasta Kobyłka, Stowarzyszenia im. 
2 Szwadronu 11 Pułku Ułanów Le-
gionowych, Mazowieckiej Wspól-
noty Samorządowej oraz Komitetu 

Pamięci Rotmistrza Witolda Pilec-
kiego. W organizacji wydarzenia 
Miasto Kobyłka wspierali harcerze 
ze Szczepu 4 DH i GZ w Kobyłce, 
obecni byli również harcerze z  
11 Drużyny Harcerskiej Kasjopeja.

Tradycyjnie już Kobyłka była 
jednym z organizatorów obchodów 
w Ossowie, gdzie miasto repre-
zentowała burmistrz Edyta Zbieć, 
wspierana przez Zarząd Miasta, 
radnych i dyrektorów jednostek 
podległych: Miejskiego Ośrodka 
Kultury, Miejskiej Biblioteki Pu-
blicznej i Miejskiego Samodziel-
nego Publicznego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej.

Radzymin
Podczas uroczystości z okazji 

obchodów 99. rocznicy Bitwy War-
szawskiej i Święta Wojska Polskiego 
miasto i gminę Radzymin odwie-
dziło wielu znamienitych gości. 
Listy do uczestników uroczystości 
wystosowali: Prezydent RP An-
drzej Duda, Premier RP Mateusz 
Morawiecki, Minister Obrony 

Narodowej Mariusz Błaszczak, 
Wicepremierzy Jacek Sasin i Jaro-
sław Gowin, a także Prezes Prawa  
i Sprawiedliwości Jarosław Kaczyń-
ski.  Uroczystość, która tradycyjnie 
odbywała się na Cmentarzu Żoł-
nierzy Polskich 1920 r., rozpoczęła 
się od uroczystej mszy świętej, 
koncelebrowanej przez bp. Marka 
Solarczyka, Biskupa Pomocnicze-
go Diecezji Warszawsko-Praskiej.  
Po mszy nastąpiła część patriotycz-
na, złożona z oficjalnych wystąpień 
i listów, wojskowego Apelu Pamięci 
i złożenia wieńców na mogiłach 
Bohaterów, poległych w walkach 
na ziemi radzymińskiej w 1920 r.  
Po odczytaniu listów wystąpili 
również Burmistrz Radzymina 
Krzysztof Chaciński i Marsza-
łek Województwa Mazowieckiego 

Adam Struzik, który podpisali list 
intencyjny w sprawie budowy w Ra-
dzyminie muzeum, poświęconego 
Bitwie Warszawskiej 1920 r.

Marki
W  Markach obchody rozpoczęły 

się 14 sierpnia, w wigilię Święta Woj-
ska Polskiego, uroczystą mszą świętą 
w intencji Ojczyzny oraz Obrońców 
Przedmościa Warszawy 1920 r. 
Po jej zakończeniu mieszkańcy i 
przedstawiciele władz zgromadzili 
się pod Pomnikiem Żołnierzy 1920 
r. na cmentarzu parafialnym, gdzie 
odbył się apel poległych, złożenie 
wieńców przez delegacje i wspólne 
rozpalenie białych i czerwonych 
zniczy na żołnierskiej mogile 

Tłuszcz
11 sierpnia przy Pomni-

ku Obrońców Ojczyzny 1920 r.  
w Tłuszczu odbyły się uroczystości 
upamiętniające jedną z najważ-
niejszych bitew w historii, zwanej 
„Cudem nad Wisłą”. Mszę świętą 
polową celebrował ks. dziekan 

Dariusz Skwarski w asyście Chóru 
Miejskiego LUX MEA, po mszy 
został odśpiewany hymn. Po ape-
lu poległych odczytanym przez 
Andrzeja Kruka, złożono wieńce  
i oddano hołd wszystkim poległym 
żołnierzom. Podczas dalszej części 
uroczystości zebrani goście przy 
akompaniamencie Młodzieżowej 
Orkiestry Dętej udali się do Spo-
łecznego Muzeum Ziemi Tłusz-
czańskiej, gdzie została otwarta 
wystawa pt. „Tłuszcz 1944”. Oprócz 
tego, odbył się okolicznościowy 
koncert Chóru Miejskiego LUX 
MEA, a swoje święto obchodziła 
tłuszczańska Grupa Rekonstrukcyj-
na Ludności Cywilnej „Rajski Ptak”.

Opracowała Aleksandra Olczyk, 
zdjęcia: Jarosław Komorowski  

i Bogdan Śladowski

99. rocznica  
Bitwy Warszawskiej  
1920 roku

Święto Wojska Polskiego obchodzone 15 sierpnia na pamiątkę zwy-
cięskiej Bitwy Warszawskiej 1920 roku w Powiecie Wołomińskim prze-
biega zawsze niezwykle uroczyście. To właśnie tutaj stoczono jedną  
z przełomowych bitew w historii świata. Rekonstrukcję tych pamiętnych 
wydarzeń obserwowało w Ossowie ponad 10 tyś. osób.

– Jest to dla nas niezwykła 
data, bo rozpoczynająca ob-
chody Bitwy Warszawskiej. 
To w Ząbkach zatrzymał 
się w marszu pod Ossów 
ze swoją dywizją ochotni-
ków ks. kapelan Ignacy 
Skorupka. Cieszę się, że 
nasza młodzież, pomimo 
że są wakacje, jest dzisiaj 
z nami. Dziękuję z całego 
serca wychowawcom i 
nauczycielom, bo wiem, 
że w naszych szkołach wy-
chowywani są uczniowie w 
duchu miłości do Ojczyzny 
(...) - powiedziała Małgorzta 
Zyśk, burmistrz Ząbek.

Widowiskowa rekonstrukcja Bitwy Warszawskiej w Ossowie przyciąga co roku wiele tysięcy widzów. 
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Profesjonalnie zapro-
jektowany logotyp zawiera 
elementy nawiązujące do 
krajobrazu i geografii miej-
scowości Nadma - rzeki 
Czarnej, piaszczystych wydm 
czy miejsca zwanego "Ko-
zią Górą". Logotyp bedzie 
mógł być wykorzystywany 
w materiałach, związanych 
z  miejscowością Nadma 
i promujących ją na forum 
gminnym i  regionalnym, 
przygotowy-
wanych przez 
s o ł e c t w a 
Nadmy Sta-
rej czy Nad-
my Pólko, 
jak również 
gminę Ra-
dzymin.

Uroczy-
ste podsu-

mowanie konkursu na logo-
typ odbędzie się 31 sierpnia 
podczas pikniku sołeckiego 
pt. "Ocalić od zapomnienia" 

w Nadmie. Na to spotka-
niu już teraz zaprasza sołtys 
Dariusz Wojda wraz z Radą 
Sołecką i całym zespołem 
organizacyjnym.

- Serdecznie dziękuje-
my Panu Jackowi Dąbrow-
skiemu za udział w kon-
kursie, za zaprojektowanie 
logotypu i udzielenie gminie 
Radzymin licencji na jego 
używanie, jak również za 
bardzo profesjonalne przygo-

towanie znaku 
graficznego 

– czytamy 
na stronie 
interneto-
wej UMiG 
Radzymin

Logotyp 
ma również 
w e r s j ę 
uproszczo-
ną i czarno-
-białą - do 

różnych zasto-
sowań w druku 

i materiałach elek-
tronicznych. Integralną 

częścią opracowania graficz-
nego są wskazówki odnośnie 
wykorzystywania logotypu. 

Osoby, które chciałyby 
wykorzystać logotyp Nadmy 
w materiałach promujących 
tę miejscowość, proszone są 
o kontakt z sołtysem Nadmy 
Starej Dariuszem Wojdą 
lub z Referatem Promocji 
i Informacji UMiG Radzy-
min, e-mail: promocja@
radzymin.pl.  

Logotyp 
zawiera 
elementy 
nawiązujące do 
krajobrazu i geo-
grafii miejscowości 
Nadma - rzeki Czar-
nej, piaszczystych 
wydm czy miejsca 
zwanego "Kozią 
Górą". 

Nadma ma swój nowy logotyp - znak 
graficzny w formie herbu został wybra-
ny w konkursie pt. "Zaprojektuj logotyp 
miejscowości Nadma", przeprowadzonym 
przez Sołtysa i Radę Sołecką sołectwa 
Nadma Stara.  Autorem zwycięskiego pro-
jektu jest Jacek Dąbrowski z Warszawy.

Nowy logotyp  
dla miejscowości 
Nadma

now
y w

izerunek

Decyzją Sejmiku Wo-
jewództwa Mazowieckiego 
Kobyłka uzyskała dofinan-
sowanie na realizację zadań 
w ramach „Mazowieckiego 
Programu Dofinansowania 
Pracowni Informatycznych 
i Językowych”. Dofinanso-
wanie dla Kobyłki wyniosło 
49 tys. zł, w sumie na nową 
pracownię wydatkowane zo-

s t a n i e 
79 tys. zł. 
W Szkole 
Podsta-
wowej nr 3 
planowany 
jest remont 
i przystoso-
wanie jednej  
z sal lekcyjnych, za-
kup wyposażenia laborato-
rium językowego (Cyfrowego 
Laboratorium Fonetyczne-
go), zakup bezprzewodo-
wego systemu komunikacji 
i transmisji danych, pomocy 
dydaktycznych a także utwo-
rzenie biblioteczki multi-
medialnej. Zastosowanie 
nowych technologii ma za 

zadanie zachęcenie młodych 
ludzi do nauki i zwiększe-
nie efektywności naucza-
nia - pracownia umożliwia 
swobodny, głośny trening 
wymowy przez dialogi, które 
będą mogły być rejestro-
wane, odtwarzane i anali-
zowane przez nauczyciela  
i ucznia. Dzięki zastosowaniu 
nowoczesnych, cyfrowych 
zestawów słuchawkowych 
uczniowie będą mogli ćwi-
czyć mówienie jednocześnie, 

co umożliwi dłuższy czas 
ćwiczeń podczas lekcji. 

Zakupiony sprzęt po-
zwoli na realizowanie 
ćwiczeń w parach  
i w grupach, uspraw-

ni  pracę 
nauczycie-

la ,  umoż-
liwi większe 

skupienie się 
uczniów na zada-

niach i zapewni indywi-
dualizację pracy uczniom 
zdolnym, jak i pracującym  
w nieco wolniejszym tempie. 
Indywidualne pulpity ucznia, 
z możliwością regulacji gło-
śności zwiększą komfort na-
uki uczniom z dysfunkcjami.

Pracownia ma powstać do 
końca tego roku.

Zastosowanie 
nowych technolo-
gii ma za zadanie 

zachęcenie młodych 
ludzi do nauki  
i zwiększenie 
efektywności 

nauczania 
języków 
obcych 

12 sierpnia, burmistrz Edyta Zbieć podpisała umo-
wę na dofinansowanie przez Samorząd Wojewódz-
twa Mazowieckiego stworzenia nowej pracowni 
językowej w Publicznej Szkole Podstawowej z 
Oddziałami Sportowymi Nr 3 im. Karola Wojtyły.

Nowa pracownia 
językowa w Kobyłce

nauka języków
 obcych 

W Radzyminie powstanie  
oddział Muzeum Niepodległości

Burmistrz Radzymina Krzysztof Chaciński oraz Marszałek Województwa Mazowieckiego Adam Struzik 
podpisali list intencyjny, dotyczący współpracy na rzecz stworzenia w Radzyminie filii Muzeum Nie-
podległości, upamiętniającej Bitwę Warszawską 1920 r. Muzeum powstanie w zabytkowym budynku, 
tzw. „Świetlicy Pielgrzyma”, naprzeciw bramy wejściowej Cmentarza Żołnierzy Polskich 1920.

Uroczyste podpisanie listu 
intencyjnego miało miejsce 15 
sierpnia 2019 r. podczas oficjalnych 
uroczystości 99. rocznicy Bitwy 
Warszawskiej. W obecności zapro-
szonych gości oraz mieszkańców 
gminy, zebranych na Cmentarzu 
Żołnierzy Polskich 1920, podpisy 
pod listem intencyjnym złożyli 
Burmistrz Radzymina oraz Mar-
szałek Województwa Mazowiec-
kiego. Współpraca zakłada pod-
jęcie wspólnych działań na rzecz 
pozyskania środków finansowych, 
które zostaną przeznaczone na 
utworzenie muzeum w zabytko-
wym „Świetlicy Pielgrzyma”, w tym 
rewitalizację oraz modernizację 
budynku zgodnie z potrzebami 
placówki oraz z zaleceniami kon-
serwatora zabytków. Nowo po-
wstałe muzeum   ma stać 
się filią warszawskiego 
Muzeum Niepodległości, 
współfinansowaną przez 
samorząd gminny i wo-
jewódzki.

- Rok temu ubo-
lewałem, że w bitwie 

o pamięć o Bitwie Warszawskiej, 
my – Radzyminiacy zdani jesteśmy 
wyłącznie na siebie. Na szczęście 
tak nie jest. Podczas uroczystości 
15 sierpnia na Cmentarzu Żoł-
nierzy Polskich 1920 r. ogłosiłem 

powstanie Muzeum Bitwy War-
szawskiej w Radzyminie i wspól-
nie z Marszałkiem Województwa 
Mazowieckiego – Panem Adamem 
Struzikiem podpisaliśmy list inten-
cyjny. Dziękuję Panie Marszałku za 
to, że po latach komunistycznych 
szykan i wykreśleniu z map po-
wiatu radzymińskiego, Radzymin 
odzyskuje należne mu miejsce 
w historii – powiedział Krzysztof 
Chaciński, burmistrz Radzymina.

List intencyjny przedstawiciele 
samorządów podpisali w przeded-
niu przypadającej w przyszłym roku 

100. rocznicy Bitwy Warszawskiej. 
Radzymin jest symbolicznym miej-
scem na mapie Mazowsza.  To tutaj 
toczyły się jedne z najcięższych 
walk Bitwy Warszawskiej 1920 r. 
w obronie stolicy. Odbicie miasta 
z  rąk bolszewików 15 sierpnia 
stało się przyczynkiem do ustano-
wienia Święta Wojska Polskiego. 
Cmentarz Żołnierzy Polskich 1920, 
przy którym powstanie Muzeum 
Bitwy Warszawskiej to jedna z naj-
większych nekropolii z prochami 
bohaterów wielkiej Bitwy.

Źródło: UMiG Radzymin

– Rok temu ubolewałem, że w bitwie o pamięć o Bi-
twie Warszawskiej, my – Radzyminiacy zdani jeste-
śmy wyłącznie na siebie. Na szczęście tak nie jest. 

Podczas uroczystości 15 sierpnia na Cmenta-
rzu Żołnierzy Polskich 1920 r. ogłosiłem 
powstanie Muzeum Bitwy Warszawskiej 
w Radzyminie i wspólnie z Marszałkiem 
Województwa Mazowieckiego – Panem 

Adamem Struzikiem podpisaliśmy list 
intencyjny (...). – powiedział Krzysztof 

Chaciński, burmistrz Radzymina.

– Sądząc po Pańskim wyglądzie, 
jest Pan po urlopie…
– Tak, jestem po krótkim ale 
aktywnie spędzonym, pięciodnio-
wym urlopie, który przeznaczyłem 
na pielgrzymkę rowerową na Jasną 
Górę. Nigdy wcześniej nie byłem 
na pielgrzymce Przejechałem 270 
km w grupie liczącej 500 osób. 
Zachęcam do wzięcia udziału w 
takiej pielgrzymce. 
– Widać, że tryska Pan energią, 
humor też dopisuje co z pew-
nością przyda się już wkrótce 
bo przed Gminą Dąbrówka, 
duże wydarzenie historyczne w 
Kuligowie, które zapoczątkował 
Pan cztery lata temu. Z tego 
co wiem będzie ono miało inny 
charakter od tych dotychczaso-
wych. Jaki to będzie wyglądało 
w tym roku?
– To prawda. Tegoroczne wyda-
rzenie będzie miało inny cha-
rakter niż te trzy dotychczas 
realizowane. W tym roku przypada 
80. rocznica wybuchu II wojny 
światowej. To dla naszego kraju, 
bolesna rocznica, która niesie ze 
sobą  wiele tragedii ludzkiej, wiele 
istnień poświęconych w obronie 
ojczyzny. Wśród nich byli policjan-
ci, którzy – często z narażeniem 
życia – szli do boju.
– „Policjanci w obronie ojczyzny 
w 1939 roku” – taki jest tytuł 
zbliżającego się wydarzenia 
historycznego w Dąbrówce…
– Dokładnie tak. Przedyskuto-
wałem ten temat z partnerami z 
policji i innymi współorganiza-
torami. Pomysł został zaakcep-
towany i w tym roku postanowi-
liśmy iść z działaniami w stronę 
’39 roku. Wydarzenie, o którym 
mówię odbędzie się 24 sierpnia. 
Rozpocznie się mszą świętą w 
kościele w Kuligowie o godzinie 
15.00. W dalszej części odbędzie 
się złożenie kwiatów o godz. 16.30  
i przemieszczamy się nad Bug 
na Błonia Kuligowskie 
gdzie o godz. 17.00 za-
czynamy rekonstrukcję. 
Sama rekonstrukcja 
jest przeniesieniem 
wydarzeń nad Pilicą, 
gdzie broniono od-
cinka rzeki, na któ-
rym znajdował się 
most. Pilica jest 
akurat przykła-
dem przegranej 
bitwy tak jak 
cała kampania 
wrześniowa.

– Dlaczego więc akurat bitwa 
nad Pilicą?
– Ponieważ wydarzenia jakie się 
tam rozegrały powstrzymały zwy-
cięski pochód przeciwnika. Wy-
korzystaliśmy akurat wydarzenia 
znad Pilicy, ponieważ mamy tu u 
nas, idealne warunki naturalne, aby 
odtworzyć tą bitwę.
– Mostu jednak nie macie…
– Most będzie zbudowany, co było 
dla mnie najtrudniejszym zada-
niem organizacyjnym, dziś mogę 
już powiedzieć, że udanym. W tym 

miejscu należą się wielkie ukłony 
dla wojska za pomoc w budowie 
mostu pontonowego. Na bazie tego 
mostu będą rozgrywały się wszyst-
kie wydarzenia tej rekonstrukcji. 
– Kogo zobaczymy wśród rekon-
struktorów?
– Zobaczymy zarówno Niemców 
jak i Polaków. Zobaczymy mundury 
policji z tamtego okresu. Zoba-
czymy tantetkę – lekki czołg, wozy 
pancerne, motory, działa bojowe, 
karabiny maszynowe. Będzie też 
nalot dwóch samolotów, które będą 

forsować z powietrza przeprawę 
mostową. Na pewno zrobi to na 
widzach duże wrażenie. Teren na 
którym będzie odtwarzana rekon-
strukcja jest duży i weźmie w niej 
udział ponad 100 osób.
– Służby mundurowe nie są Panu 
obce, nie dziwi więc tak duże 
zainteresowanie i zaangażowa-
nie w realizację tego rodzaju 
wydarzeń…
– To prawda, nie są mi obce. 

Organizowanie wydarzeń 

ze służbami mundurowymi to 
dla mnie ogromna przyjemność. 
To nie tylko mój sentyment, ale 
również, o czym wiele razy pani 
mówiłem, jakieś moje marzenie 
o tym, aby zostać oficerem Wojska 
Polskiego. Studia w tym kierunku 
były ale późniejsze plany życiowe 
się zmieniły. To co robię pokazuje 
jednak, że w różny sposób można 
realizować swoje pasje.
– W tym roku 80. rocznica wy-
buchu II wojny światowej. A co 
zaproponuje Pan za rok?

– Za rok mamy setną rocznicę Bi-
twy Warszawskiej 1920 roku. Już 
dziś mogę zapewnić, że myślimy 
nad rekonstrukcją wydarzeń, 
w których udział brali Huzarzy 
Śmierci. W tym roku odpoczy-
wamy od formuły Huzarów i 
bitwy kawaleryjskiej na koniach 
na rzecz pokazania jak działania 
wojenne odbywały się w 1939 
roku. Pokażemy sprzęt i stroje. 
Zapraszam więc 24 sierpnia do 
Kuligowa.

Zaproszenie  
na rekonstrukcję 
działań wojennych 
do Kuligowa

O rekonstrukcji jednej z bitew kampanii wrześniowej, która odbędzie 
się na Błoniach Kuligowskich w dniu 24 sierpnia i przygotowanych na 
ten dzień atrakcjach z Radosławem Korzeniewskim, wójtem Dąbrówki, 
rozmawia Teresa Urbanowska.

– Za rok mamy setną rocznicę Bitwy Warszawskiej 
1920 roku. Już dziś mogę zapewnić,  

że myślimy nad rekonstrukcją wydarzeń,  
w których udział brali Huzarzy Śmierci. W tym 

roku odpoczywamy od formuły Huzarów i bitwy 
kawaleryjskiej na koniach na rzecz pokaza-

nia jak działania wojenne odbywały się  
w 1939 roku. Pokażemy sprzęt i stroje. 

Zapraszam więc 24 sierpnia na godz. 
15.00 do Kuligowa – mówi Radosław 
Korzeniewski, wójt Gminy Dąbrówka
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Edukacja
Ekipa Powiatowej Biblioteki Publicznej w Wołominie im. Heleny i Stefana Nasfeterów rozpoczyna działania 
mające przybliżyć mieszkańcom historię miasta. o realizacji projektu „Kadry niepodległości. Nasfetero-
wie”m z Joanną Hołubicką, dyrektor placówki rozmawia Teresa Urbanowska

Jak uczyć historii lokalnej?
– Dlaczego akurat Helena i Stefan 
Nasfeterowie są osobami waż-
nymi dla Powiatowej Biblioteki 
Publicznej w Wołominie?
– Od stycznia bieżącego roku bi-
blioteka powiatowa funkcjonuje 
w nowym, wyremontowanym, bu-
dynku. Tuż przed przeprowadzką 
przyjęła jako patronów Helenę  
i Stefana Nasfeterów.
– Dlaczego akurat takie imię? 
– Spadkobiercy po małżeństwie, 
państwu Helenie i Stefanie Na-
sfeterów przekazali ten budynek w 
czasie, gdy działała w nim jeszcze 
Biblioteka Pedagogiczna, na cel 

społeczny. Stąd pomysł na takie  
a nie inne imię .
– Realizujecie Państwo projekt, 
który nazwaliście „Kadry niepod-
ległości. Nasfeterowie”. Pani wy-
powiedź jasno już określiła skąd 
taka a nie inna nazwa projektu...  
– Złożyliśmy ofertę w ramach kon-
kursu ofert do Urzędu Marszałkow-

skiego. Otrzymaliśmy dofinanso-
wanie i z tych środków realizujemy 
projekt „Kadry niepodległości. Na-
sfeterowie”
– Co, w ramach projektu, otrzyma-
ją mieszkańcy?
- Odbędzie się wystawa biograficzna 
o patronach Biblioteki, gra miejska 
„Śladami Nasfeterów, oznaczone 
zostaną miejsca Nasfeterowe a w 
przyszłości utworzony  zostanie szlak 
tematyczny na terenie Wołomina
– Przed wojną w budynku biblio-
teki istniało Kino „Oaza”, po 
wojnie Kino „Bałtyk” i „Hel”. Czy 
zamierzacie Państwo w swoich 

działaniach nawiązać do filmowej 
tradycji tego miejsca?
– Planujemy zorganizowanie Fe-
stiwalu filmowego z projekcją fil-
mów Janusza Nasfetera (bratanka 
Stefana), który spędzał wakacje u 
wujostwa w Wołominie i tu, oglądając 
filmy w kinie wuja, zaraził się pasją do 
filmu. W przyszłym roku przypada 

setna rocznica urodzin reżysera. 
Planujemy organizację wykładów i 
warsztatów filmowych
– Rozumiem, że fakt, iż przy biblio-
tece powstaje Regionalna Izba 
Pamięci „Oaza wspomnień”. Czy 
wiadomo już jakie pamiątki tam 
znajdziemy?
– Wołomin nie ma muzeum histo-

rycznego, dokumenty archiwalne 
znajdują się w Grodzisku i Otwocku, 
rozproszone po różnych instytucjach. 
Misją naszej biblioteki jest rozbudo-
wa działu regionaliów, organizacja 
wystaw tematycznych związanych z 
historią regionu, nawiązujących do 
tradycji miejsca
– Jak ma wyglądać wystawa?  

Z kim biblioteka współpracuje 
przy jej realizacji?
– Udało się zaprosić do realizacji 
wystawy osoby o doświadczeniu 
międzynarodowym w realizacji tego 
typu przedsięwzięć. Scenariusz 
wystawy opracowała Anna Łazar, 
mieszkanka Wołomina. Autorem 
koncepcji graficznej jest Rene 
Wawrzkiewicz.
– Do kogo jest adresowana wy-
stawa? 
– W założeniu jest, że ma być ona 
zrozumiała dla nastolatków, ma 
być wypożyczana szkołom i służyć 
jako baza dla lekcji poświęconych 
edukacji regionalnej.
– Na czym będzie polegała gra 
miejska?
– Uczestnicy będą mieli do rozwią-
zania zagadki historyczne. Na trasie 
znajdą się stanowiska animacyjne 

z rekonstruktorami w strojach 
historycznych. Oczywiście będą 
też atrakcyjne nagrody, 
– Dlaczego akurat taka for-
ma poznawania przeszłości 
najbliższej okolicy wydała 
się Państwu atrakcyjna?
– Aktywne i twórcze spę-
dzanie wolnego czasu w 
formie zabawy połączonej 

z edukacją to najlepsza forma na 
relaks, który skłoni do odejścia od 
komputera i edukacji.
– Jaką wiedzę o historii miasta 
zdobędą uczestnicy gry?
– Udział w grze pozwoli spojrzeć 
na Wołomin z innej perspektywy. 
Pozwoli odkryć mało znane fakty z 
jego przeszłości. 

ANNA ŁAZAR 
– kuratorka projektów,  autorka tekstów o polskiej i wschodnioeuropejskiej 
literaturze i sztuce współczesnej. Pracowała w dziedzinie dyplomacji 
publicznej polskich NGO oraz w MSZ jako wicedyrektorka i p.o. dyrek-
tora w Instytutach Polskich w Kijowie (2008-2014) i w Sankt-Petersburgu 
(2015-2018). Redaktorka pisma o sztuce współczesnej "Sekcja" i numerów 
tematycznych wschodnioeuropejskich pism literackich "Krytyka"(UA), 
"Zviezda"(RU), publikowała m.in. w „New Eastern Europe”, „Czas Lite-
ratury”,  „Herito” oraz w książkach i katalogach.

RENE WAWRZKIEWICZ 
- projektant graficzny, researcher i kurator designu. Współzałożyciel studia 
projektowego Mamastudio i Stowarzyszenia Twórców Grafiki Użytkowej. 
Pomysłodawca, animator i organizator wielu wydarzeń, związanych ze sceną 
projektowania graficznego w Polsce, między innymi: projekt „Warszawskie 
Kroje”, wystawy „TypoPolo” i „Druga Ogólnopolska Wystawa Znaków 
Graficznych”, zagraniczna promocja polskich designerów „Polish Graphic 
Design Week” oraz konkurs poświęcony polskiej grafice użytkowej „Polish 
Graphic Design Awards”.

– Odbędzie się wystawa biograficzna o patronach Biblioteki, gra 
miejska „Śladami Nasfeterów, oznaczone zostaną miejsca Nasfe-
terowe a w przyszłości utworzony  zostanie szlak tematyczny 
na terenie Wołomina. (...) Planujemy zorganizowanie  
Festiwalu filmowego z projekcją filmów Janusza Nasfetera 
(bratanka Stefana), który spędzał wakacje u wujostwa  
w Wołominie i tu, oglądając filmy w kinie wuja, zaraził się 
pasją do filmu. Planujemy też organizację wykładów  
i warsztatów filmowych – mówi Joanna Hołubicka, 
dyrektor Powiatowej Biblioteki publicznej w Wołominie.

Zaproszenie do współpracy przy organizacji wystawy w Powiatowej Bibliotece Publicznej w Wołominie przyjęli: 
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Wyprawka szkolna 2019/2020 
przyjęta przez Radę Ministrów

Rada Ministrów 4 lipca 2019 r. przyjęła uchwałę i rozporządzenie w sprawie szczegółowych warun-
ków udzielania pomocy finansowej uczniom na zakup podręczników i materiałów edukacyjnych.

Celem Rządowego progra-
mu „Wyprawka szkolna” jest wy-
równywanie szans edukacyjnych  
i wspieranie rozwoju edukacyjne-
go uczniów przez dofinansowanie 
zakupu podręczników i materiałów 
edukacyjnych.

Szacuje się, że pomoc w ra-
mach programu otrzyma ok. 41 tys. 
uczniów z niepełnosprawnością, 
uczęszczających do szkół ponad-
podstawowych (ogólnokształcących, 
zawodowych i artystycznych) oraz 
do klas dotychczasowych szkół po-
nadgimnazjalnych prowadzonych 
w szkołach ponadpodstawowych.

Pomoc w formie dofinansowania 
zakupu podręczników do kształcenia 
ogólnego, kształcenia specjalnego, 
kształcenia w zawodach, oraz mate-
riały edukacyjne do kształcenia ogól-
nego i zawodowego zostanie udzie-
lona uczniom: • słabowidzącym,  
• niesłyszącym,  • słabosłyszącym,  
• z niepełnosprawnością intelektu-
alną w stopniu lekkim,  • z niepeł-
noprawnością intelektualną w stop-
niu umiarkowanym lub znacznym,  
• z niepełnosprawnością rucho-
wą, w tym z afazją, • z autyzmem,  
w tym z zespołem Aspergera, • z nie-
pełnosprawnościami sprzężonymi,  
w przypadku, gdy jedną z niepełno-
sprawności jest niepełnosprawność 
wymieniona w w/w punktach. 

Warunkiem uzyskania dofinan-
sowania jest posiadanie orzeczenie  
o potrzebie kształcenia specjal-
nego, o którym mowa w art. 127 
ust. 10 ustawy z dnia 14 grudnia 
2016 r. – Prawo oświatowe (Dz. U.  
z 2018 r. poz. 996, z późn. zm.) albo 
orzeczenie o potrzebie kształcenia 
specjalnego, o którym mowa w art. 
312 ust. 1  ustawy z dnia 14 grudnia 
2016 r. – Przepisy wprowadzające 
ustawę – Prawo oświatowe (Dz. U.  
z 2017 r. poz. 60, 949 i 2203 oraz z 
2018 r. poz. 2245).

Dofinansowanie zakupu pod-
ręczników i materiałów edukacyjnych 
będzie wynosić:

• do 225 zł - dla uczniów z nie-
pełnosprawnością intelektualną  
w stopniu umiarkowanym lub znacz-
nym oraz uczniów z niepełnospraw-
nościami sprzężonymi, w przypadku 
gdy jedną z niepełnosprawności jest 
niepełnosprawność intelektualna  
w stopniu umiarkowanym lub znacz-
nym, uczęszczających do: branżowej 
szkoły I stopnia, klasy I czteroletniego 
liceum ogólnokształcącego, klas I–III 

dotychczasowego trzyletniego liceum 
ogólnokształcącego prowadzonych w 
czteroletnim liceum ogólnokształ-
cącym, klasy I pięcioletniego tech-
nikum, klas I–IV dotychczasowego 
czteroletniego technikum prowadzo-
nych w pięcioletnim technikum, lub 
szkoły specjalnej przysposabiającej 
do pracy

• do 390 zł - dla uczniów sła-
bowidzących, niesłyszących, słabo-
słyszących, z niepełnosprawnością 
intelektualną w stopniu lekkim, z 
niepełnosprawnością ruchową, w tym 
z afazją, z autyzmem, w tym z zespo-
łem Aspergera, oraz uczniów z nie-
pełnosprawnościami sprzężonymi, 
w przypadku gdy jedną z niepełno-
sprawności jest niepełnosprawność 
wymieniona wyżej, uczęszczających 
do branżowej szkoły I stopnia

• do 445 zł dla uczniów słabo-
widzących, niesłyszących, słabo-

słyszących, z niepełnosprawnością 
intelektualną w stopniu lekkim, 
z niepełnosprawnością rucho-
wą, w tym z afazją, z autyzmem,  
w tym z zespołem Aspergera, oraz 
uczniów z niepełnosprawnościami 
sprzężonymi, w przypadku gdy 
jedną z niepełnosprawności jest 
niepełnosprawność wymieniona 

wyżej, uczęszczających do klasy I 
czteroletniego liceum ogólnokształ-
cącego, klas I–III dotychczasowego 
trzyletniego liceum ogólnokształ-
cącego prowadzonych w cztero-
letnim liceum ogólnokształcącym, 
klasy I pięcioletniego technikum, 
klas I–IV dotychczasowego czte-
roletniego technikum prowadzo-
nych w pięcioletnim technikum, 
klas III–VI ogólnokształcącej szkoły 
muzycznej II stopnia, klas VI–IX 
ogólnokształcącej szkoły baletowej, 
klasy I liceum sztuk plastycznych, 

klas IV–VI ogólnokształcącej szkoły 
sztuk pięknych, klas I–IV liceum pla-
stycznego prowadzonych w liceum 
sztuk plastycznych, lub klas IV–VI 
ogólnokształcącej szkoły sztuk pięk-
nych prowadzonych w liceum sztuk 
plastycznych.

Źródło: Ministerstwo  
Edukacji Narodowej

Celem programu „Wypraw-
ka szkolna” jest wyrówny-
wanie szans i wspieranie 
rozwoju edukacyjnego 
uczniów przez dofinansowa-
nie zakupu podręczników i 
materiałów edukacyjnych. 
Szacuje się, że pomoc otrzy-
ma ok. 41 tys. uczniów z 
niepełnosprawnością, 
uczęszczających do szkół 
ponadpodstawowych 
(ogólnokształcących, zawo-
dowych i artystycznych) oraz 
do klas dotychczasowych 
szkół ponadgimnazjalnych 
prowadzonych w szkołach 
ponadpodstawowych.

fot: Freepik
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Energiczne, pełne ciekawości  
i zapału maluchy chłoną wiedzę jak 
gąbki, dlatego już od najmłodszych 
lat warto inwestować w ich rozwój, 
zapewniając tym samym lepszy start 
w dorosłe życie. Oczywistym jest, 
że młody, rozwijający się człowiek 
przyswaja wiedzę w ekstremalnie 
szybkim tempie, stąd rodzice często 
zastanawiają się jak najlepiej wyko-
rzystać ten okres na korzyść swoich 
pociech. Oferty kursów językowych, 
zajęć sportowych czy artystycz-
nych w rozmaitych formach 
dając tak wiele możliwo-
ści, często utrudniają 
wybór. Zwłaszcza w 
odniesieniu do szkół 
językowych często 
pojawia się dylemat 
- jaka placówka 
będzie najlepsza 
dla malucha? 
Oczywiście poza 
względami logi-
stycznymi, czyli 
odległością od 
domu, czy moż-
liwością dojazdu 
istnieje również 
problem z wyborem 
odpowiedniej formy 
prowadzonych zajęć.

 Alternatywne  
metody nauczania

Wśród ostatnich trendów me-
todologicznych, dużą popularnością 
cieszą się te, które bazują na przy-
swajaniu języka w sposób naturalny, 
tak jak w przypadku mowy ojczystej. 
Stąd stale rosnące zainteresowanie 
technikami, które opierają się przede 
wszystkim na rozwoju mowy w języ-
ku obcym, bez kładzenia nadmierne-
go nacisku na naukę poprzez czytanie  
i tradycyjne „wkuwanie”.

Bardzo skuteczną techniką jeśli 
chodzi o naukę mówienia w języku 
obcym jest metoda Callana, która 

polega na powtarzaniu słów i zdań, aż 
do wytworzenia nawyków językowych 
w głowie ucznia. Podczas tej metody 
tempo nauki jest bardzo szybkie. 
Zmusza ona też do komunikacji 
z innymi, co jest dodatkową zaletą 
w przypadku, gdy dziecko jest nie-
śmiałe, bo pomaga mu się otworzyć 
na innych. Nie jest to jednak metoda 

pozwalająca na rozwój w zakresie 
pisania i czytania, gdyż uczniowie 
nie mogą podczas zajęć sporządzać 
żadnych notatek.

Podobna metodą, która roz-
wija uczniów przede wszystkim  
w mowie, jest metoda Berlitza, która 
polega na nauce poprzez słuchanie i 
mówienie. Technika zakłada, że jeśli 
ktoś nauczy się poprawnie mówić w 
języku obcym, zapamięta też struk-

tury gramatyczne, których używać 
będzie tak samo swobodnie jak  
w języku ojczystym. Podobnie jak  
w przypadku metody Callana, metoda 
Berlitza sprawdzi się, gdy zależy 
nam przede wszystkim na tym, by 
dziecko nauczyło się mówić w obcym 
języku, a także przełamało swoją 
nieśmiałość.

Jedną z bardzo popularnych 
technik jest również metoda Helen 
Doron, która także odwołuje się do 

sposobu, w jaki przyswajany jest 
język ojczysty. Podczas zajęć 

uczniowie poznają nowe 
słownictwo i konstrukcje 

językowe poprzez gry czy 
śpiewanie piosenek. Dzię-

ki temu dziecko uczy się pod-
czas zabawy, przez co skutecz-

niej i bez zbytniego przemęczania 
się będzie chłonąć wiedzę. - Metoda 
jest stosowana z powodzeniem już  
u dzieci od pierwszego roku życia. 
Im wcześniej maluch ma kontakt z 
językiem, tym naturalniej i łatwiej 
się go nauczy.- przekonuje nauczy-
ciel XYX ze szkoły językowej Helen 
Doron Early English.

 Nauka w domu

Poza szkołą językową warto 
jest szlifować zdolności języ-

kowe dziecka. Na rynku zaba-
wek dostępnych jest wiele gier 
edukacyjnych, które nie tylko 
uczą, ale też wspierają rozwój 
uczniów. Łamigłówki czy gry 
planszowe w obcym języku są 
świetną alternatywą dla ich od-
powiedników w języku ojczystym. 
Oglądanie filmów z oryginalnymi 
dialogami czy słuchanie obco-
języcznych audycji radiowych 
wspomoże oswojenie dziecka  
z dodatkowym językiem. Oprócz 
tego można od czasu do czasu, 
podczas czytania książki na do-
branoc wybrać taką, która jest na-

pisana na przykład po angielsku. 
Ta metoda sprawdza się jednak 
tylko wtedy, gdy opiekunowie 
znają ten język i będą w stanie 
objaśnić dziecku niezrozumiałe 
kwestie.

Stworzenie dziecku możliwości 
obcowania z różnymi językami już 
od najmłodszych lat to inwestycja  
w jego rozwój. W obliczu postę-
pującej globalizacji kładziony jest 
ogromny nacisk na komunikację, 
która możliwa jest wyłącznie 
przez wzajemne zrozumienie. 
Dlatego nauka języków to podsta-
wa, a najlepszym sposobem na to 
by poznać jakiś język dogłębnie 
jest stałe z nim obcowanie.

Młody, rozwijający się człowiek przyswaja 
wiedzę w ekstremalnie szybkim tempie, stąd 
rodzice często zastanawiają się jak najlepiej 

wykorzystać ten okres na korzyść swoich 
pociech. Oferty kursów językowych, zajęć 

sportowych czy artystycznych w rozmaitych 
formach dając tak wiele możliwości, często 

utrudniają wybór. Zwłaszcza w odniesieniu do 
szkół językowych często pojawia się dylemat - 
jaka placówka będzie najlepsza dla malucha?

edukacja

NASZYMI ZAŁOŻENIAMI SĄ:
Skuteczna komunikacja   z
z przedszkolem i profesjonalne 
wsparcie w monitorowaniu rozwoju 
dziecka
Przyjazna, pełna zaufania atmosferę  z
między przedszkolem a rodzicami
Zajęcia otwarte z
Zajęcia adaptacyjne przygotowujące  z
dziecko do uczęszczania do 
przedszkola
Konsultacje z psychologiem oraz  z
logopedą
Nowoczesny sposób kontaktu  z
z przedszkolem (za pomocą 
internetowej platformy 
informacyjnej)
Kadra pedagogiczna jest  z
kompetentna i doświadczona,  
a jej pracę stale kontroluje dyrektor 
pedagogiczny

DROGI RODZICU, JEŚLI 
PRAGNIESZ, BY TWOJE 
DZIECKO:

rozwijało swoje indywidualne  z
zdolności i kreatywność
przebywało w przyjaznej, serdecznej  z
i twórczej atmosferze, pełnej 
akceptacji i szacunku dla jego 
indywidualności
miało w nauczycielu pomocnika   z
i towarzysza na drodze rozwoju
budowało optymalne poczucie  z
własnej wartości
rozwijało samodzielność myślenia   z
i działania
kształtowało w sobie umiejętności  z
społeczne
poznawało wartości uniwersalne  z
takie jak: dobro, piękno, prawda, 
miłość, tolerancja

Radzymin ul. Kilińskiego 7
tel. 518 082 052

kontakt@kraina-przedszkolaka.pl

Zapraszamy do Publicznego Przedszkola Kraina Przedszkolaka

WOLNE MIEJSCA
W GRUPIE 2,5-LATKÓW i 3-LATKÓW

 Zakłada on podniesienie 
kompetencji zawodowych 
nauczycieli przedmiotów 
ścisłych, przyrodniczych  
i humanistycznych oraz do-
skonalenie zawodowe na-
uczycieli języków obcych  
i pedagoga szkolnego. Wśród 
priorytetów szkoły znajduje się 
podniesienie wymiaru euro-

pejskiego szkoły i poszerzenie 
jej działalności w zakresie 
wdrażania idei europejskości 
wśród uczniów, poszerzanie 
zainteresowań uczniów kwe-
stiami Europy i rolą Polski w 
strukturach europejskich.

Kursy odbędą się w Wiel-
kiej Brytanii, Hiszpanii, Irlan-
dii i we Włoszech. Zostały do-
brane według potrzeb szkoły 
oraz uczestników i obejmują: 

intensywną naukę języka an-
gielskiego, poznanie euro-
pejskich systemów edukacyj-
nych, zagadnienia związane  
z wykorzystaniem CLIL oraz 
narządzi ICT w procesie na-
uczania, zagadnienia kulturo-
we w zakresie nauczania języka 
angielskiego, rozwijanie umie-
jętności 

społecznych: radzenie sobie z 
konfliktami, agresją w środo-
wisku szkolnym, demotywacją 
wśród uczniów, trudnościami 
w relacjach z uczniami i na-
uczycielami, umiejętności 
przywódcze i komunikacyjne. 
Kursy zakładają nawiązanie 
współpracy z nauczycielami 
z Europy i udział w projekcie 
współpracy szkół.

 Źródło: UMiG Radzymin

podnoszenie kw
alifikacji

Dzięki projektowi nauczyciele zdobędą  
praktyczne  umiejętności metodologiczne i językowe, które 

wykorzystają podczas zajęć z uczniami.

Zespół Szkół Ogólnokształcących po raz trze-
ci otrzymał dofinansowanie w projekcie  
zagranicznych szkoleń dla nauczycieli. Pro-
jekt nosi tytuł: „Kreatywny nauczyciel – lep-
sza szkoła” i będzie realizowany w ramach 
programu „Międzynarodowa mobilność kadry 
edukacji szkolnej” finansowanego z Progra-
mu Operacyjnego Wiedza Edukacja Rozwój.

Szkolenia zagraniczne 
dla nauczycieli Liceum 
im. C. K. Norwida  
w Radzyminie

Przybliżyć język „obcy”

W dzisiejszym świecie znajomość przynajmniej dwóch języków w stopniu komunikatywnym to niezbędne 
minimum, dlatego ważne jest aby dziecko mogło rozpocząć ich zgłębianie możliwie jak najwcześniej. 
Opcji jest wiele, wystarczy znaleźć tę najlepszą dla naszej pociechy i czym prędzej rozpocząć naukę.

fot: creativeart / Freepik



Zamiast droż-
dżówki wybierzmy 
jabłko. Możemy 
również wybrać 
zamiast owoców, 
zdrowe naturalne 
soki NFC, które 
mają takie same 
właściwości jak 
surowe owoce.
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Aromatyzer ultradźwięko-
wy  to urządzenie dedykowane 
do dyfuzji olejków eterycz-
nych. Jego działanie polega 
na rozbijaniu wkroplonego 
do wody olejku na maleńkie 
cząsteczki i dyfuzowaniu ich w 
formie mgiełki wodnej.

Aromatyzery Stadler Form 
mogą z powodzeniem praco-
wać zarówno w suchych, jak 
i zawilgoconych pomiesz-
czeniach. 200 ml wody wraz  
z olejkiem eterycznym aro-
matyzer Julia Stadler Form 
dyfuzuje w zależności od usta-
wień od 18 

godzin w przypadku pracy 
ciągłej do.... 54 godzin (!) jeśli 
urządzenie pracuje w try-
bie interwału tzn. 10 minut 
dyfuzji i 20 minut przerwy. 
Dodatkowo aromatyzer Julia 
Stadler Form posiada tryb 
oscylacyjny dzięki czemu olejki 
są równomierniej rozpraszane  
w pomieszczeniu. Aromatyzer 
Jasmine Stadler Form działa 
na jednym napełnieniu około 
21 godzin w trybie przery-
wanym.

Aromatyzery Stadler Form  
w przeciwieństwie do wielu 
innych tego typu urządzeń 
doskonale radzą sobie z 
dyfuzowaniem delikat-
nych olejków cytrusowych,  
a materiały z których są wyko-
nane nie wchodzą w reakcję z 
olejkami eterycznymi.

Dzięki temu, że oba wspo-
mniane wyżej urządzenia 
mają opcję interwału, osoby 
przebywające przez długi czas 
w pomieszczeniu nie przyzwy-
czają się do zapachu. To ważne 
zwłaszcza jeśli zamierzamy 

wykorzystywać lecznicze wła-
ściwości olejków.

W ciepłe letnie wieczory 
aromatyzery pełnią jeszcze 
jedno zadanie - są bardzo 
skutecznym odstraszaczem 
insektów, jeśli do urządzenia 
wlejemy olejek cytronelowy 
lub goździkowy. W upalne 
noce, kiedy okno jest otwarte 
aromatyzer stojący na para-
pecie, broni insektom wstępu 
do sypialni.

Prawidłowo dyfuzowane w przeznaczonych do tego 
aromatyzerach olejki eteryczne pomagają zwalczyć 
lub zmniejszyć nasilenie wielu dolegliwości, nie tylko 
ze strony układu oddechowego..

Do czego służy
aromatyzer?

arom
aterapia w

 dom
u 

Aromatyzery Stadler Form  
w przeciwieństwie do wielu innych tego typu urządzeń 

doskonale radzą sobie z dyfuzowaniem delikatnych 
olejków cytrusowych. 

Jak przechowywać 
owoce latem

Wszyscy wiemy, jak ważna jest zdrowa dieta 
i jedzenie odpowiedniej porcji owoców. Jed-
nakże wielu z nas nie zdaje sobie sprawy, w 
jaki sposób sprawić, aby zabrane przez nas 
owoce pozostawały świeże nawet w wyso-
kich temperaturach. 

zdrow
a przekąska

– Jabłko jest najpopular-
niejszą owocową przekąską 
w Polsce – mówi Magdalena 
Wrotek-Figarska Dyrektor 
Biura Stowarzyszenia Sady 
Grójeckie – mimo to, nie wie-
my jak sprawić, aby jabłko na 
świeżym powietrzu zawsze 
wyglądało i smakowało do-
brze. Podstawową zasadą jest 
odpowiedni wybór owoców 
– muszą być zawsze ja-
sne i nieuszkodzone. 
Pamiętajmy również, 

aby jabłka umyć i 
koniecznie wysu-
szyć; w ten prosty 
sposób sprawimy, że zawsze 
będą świeże i smaczne.

Eksperci ze Stowarzysze-
nia Sady Grójeckie radzą rów-
nież, aby nie umieszczać jabłek 
w towarzystwie innych owoców 
i warzyw. Gazy emitowane 
przez inne owocowe przekąski 
sprawią, że proces dojrzewania 
będzie szybszy. Unikajmy rów-
nież eksponowania owoców w 
pełnym słońcu.

– Sama jako mama wiem, 
że dzieci najchętniej jedzą 
jabłka pokrojone w cząstki – 
mówi przedstawicielka Sadów 
Grójeckich – jeśli chcemy 

podawać je w ten sposób, 
pamiętajmy aby zamykać je  
w hermetycznych pojemni-
kach. Dzięki temu nie ściem-
nieją. Możemy również delikat-
nie skropić je sokiem z cytryny.

Świeże, smaczne i ładnie 
wyglądające owoce sprawią, 
że nasi bliscy chętniej będą po 
nie sięgać. Jabłko to prawdziwa 
bomba witaminowa, która 
jednocześnie posiada silne 

właściwości antyoksydacyjne. 
Bardzo korzystnie wpływa na 
skórę – zapobiega jej wiotcze-
niu. Co jest szczególnie istotne 
przy długim przebywaniu na 
słońcu.

– Jabłko to nie tylko zdrowa 
przekąska ale również natural-
ny kosmetyk dla naszej skóry. 
Jeśli używamy kosmetyków 
nawilżających, chroniących 
skórę przed słońcem, musimy 
pamiętać, że zdrowa cera to 
przede wszystkim odpowied-
nie traktowanie naszej skóry 
„od wewnątrz”.

Jak wybrać oczyszczacz 
powietrza dla alergika

Nad tym jakim powietrzem oddychamy zaczynamy zastanawiać się najczęściej późną jesienią i zimą, kiedy w me-
diach słyszymy o smogu. To wtedy właśnie najchętniej kupujemy oczyszczacze powietrza. Warto jednak pamiętać, 
że te stosunkowo niewielkie urządzenia doskonale oczyszczają powietrze także z kurzu, pyłków, wirusów i bakterii 
oraz niwelują nieprzyjemne zapachy, w tym zapach nikotyny,  detergentów czy smażonej ryby. Wiele modeli posiada 
również wbudowany czujnik gazu i czujnik cząstek PM 2,5

Alergie stały się w XXI wieku dole-
gliwością powszechną. W przypadku 
alergii pokarmowych możemy wyklu-
czyć z diety uczulające nas produkty, to 
jeśli chodzi o alergie wziewne sprawa 
nie jest już taka prosta. Pyłki roślin, 
roztocza kurzu domowego czy pleśni 
atakują nasz organizm niezależnie od 
pory roku. 

Wiosną i latem najczęściej uczulają 
pyłki traw, chwastów i drzew. 
Przez cały rok jesteśmy 
narażeni na kontakt z obec-
nymi w domowym kurzu 
odchodami roztoczy i aler-
genami pleśni. Do rozwoju 
pleśni przyczyniają się m.in. 
zła wentylacja, suszenie w 
mieszkaniu wyjętych z pralki 
ubrań i hodowla kwiatów 
doniczkowych. Reakcja na 
niektóre z nich np. alerge-
ny Aspergillus Fumigatus 
może powodować uszko-
dzenie płuc, a długotrwałe 
narażenie  organizmu na 
czynniki uczulające często 
skutkuje chorobami układu 
oddechowego i rozwojem 
astmy.

Aby pozbyć się dokucz-
liwych objawów - kichania, 
drapania w gardle, zaczerwie-
nienia i łzawienia oczu czy problemów 
z oddychaniem powinniśmy zadbać  
o jakość powietrza w domu. 

 Jaki oczyszczacz  
powietrza wybrać

Wybierając oczyszczacz powietrza 
warto wziąć pod uwagę poniższe 
kryteria • wydajność - czyli wskaźnik 
CADR, im wyższy tym szybciej nastę-
puje wymiana powietrza. • wielkość  
i kubatura pomieszczenia, do którego 

jest przeznaczony. To bardzo istotny 
parametr, pomieszczenia o tej samej 
powierzchni np. 30 m2 będą miały  
w zależności od wysokości różną ku-
baturę. • skuteczność wychwytywania 
zanieczyszczeń  • koszty eksploatacji 
urządzenia, a więc pobór prądu, ceny 
i częstotliwość wymiany filtrów  • 
poziom hałasu jaki generuje oczysz-
czacz • dodatkowe funkcje tj. tryb 

automatyczny i tryb nocny, sygnalizacja 
o konieczności wymiany filtra, progra-
mator czasowy.• stosunek jakości do 
ceny, wielkość i wygląd

 Oczyszczacz powietrza dla 
alergików Roger Stadler Form

Gwarancją skuteczności Rogera 
(i innych oczyszczaczy powietrza) są 

filtry. Roger Stadler Form . posiada:
• filtr wstępny, który zatrzymuje duże 
zanieczyszczenia, sierść zwierząt 
domowych, fragmenty naskórka i czą-
steczki kurzu • system Dual Filter ™, 
będący połączeniem filtra HEPA i filtra 
z węglem aktywnym. Filtr HEPA usu-
wa z powietrza nie tylko alergeny takie 
jak kurz, pyłki czy zarodniki grzybów  
i pierwotniaków, ale też obecne w smo-
gu pyły zawieszone (PM2.5, PM10) 
oraz wirusy i bakterie. Filtr z węglem 
aktywnym absorbuje gazy obecne  
w powietrzu - nieprzyjemne zapachy, 
dym tytoniowy, formaldehyd, toluen, 
lotne związki organiczne itp. Filtr Dual 

Filtr  powinien być regularnie wymie-
niany, jego żywotność wynosi od 8 do 
12 miesięcy. O konieczności wymiany 
informuje kontrolka HEPA Reset

Zamontowane w urządzeniu filtry 
zatrzymują  co najmniej 99,97%  zanie-
czyszczeń  o wielkości 0,3 mikrometra, 
dzięki temu powietrze jest wolne od 
alergenów.

Oczyszczacz powietrza z filtrem 
HEPA przeznaczony jest nie tylko dla 
alergików, ale głównie z myślą o nich-
został skonstruowany. To m.in. stąd 
wynika jego bardzo wysoka wydajność

– w pomieszczeniach o powierzch-
ni do 44m² wymienia powietrze pięcio-
krotnie w ciągu jednej godziny

– w pomieszczeniach o powierzch-
ni od 44 do 74m² wymienia powietrze 
trzykrotnie  w ciągu jednej godziny.

Kolejnymi atutami tego modelu są 
wbudowany czujnik gazu i czujnik PM 
2,5 oraz  tryb automatyczny, w którym 
urządzenie samo dostosowuje poziom 
wydajności pracy do aktualnego stanu 
jakości powietrza. Jeśli stan powietrza 
się pogorszy, urządzenie zaczyna pra-
cować z większą wydajnością. 

O tym jaką aktualnie mamy jakość 
powietrza w pomieszczeniu wiemy, 
dzięki wskaźnikowi jakości powietrza. 

 Gdzie ustawić oczyszczacz 
powietrza w mieszkaniu

Usytuowanie oczyszcza powietrza 
w pomieszczeniu ma duży wpływ na 
jego wydajność i skuteczność działania. 
Powinien być ustawiony w miejscu, 
gdzie następuje przepływ powietrza, 
najlepiej w pobliżu okna, dzięki temu 
łatwiej wychwytuje zanieczyszczenia, 
które wnikają do mieszkania.

W sypialni optymalnym rozwiąza-
niem byłoby ustawienie urządzenia po-
między oknem a łóżkiem. Oczyszczacz 
nie powinien stać za szafkami czy we 
wnękach, utrudnia to bowiem obieg 
powietrza i zmniejsza skuteczność 
urządzenia.
Źródła: • Dane techniczne oczysz-
czacza Roger Stadler Form ze strony 
producenta www.stadler-form.pl 
• Alergeny wziewne, dr med. Monika 
Świerczyńska-Krępa

Oczyszczacz powietrza  
Roger Stadler Form  

przeznaczony jest nie tylko 
dla alergików, ale głównie  

z myślą o nich został skon-
struowany. To m.in. stąd 

wynika jego bardzo wysoka 
wydajność - w pomieszcze-

niach o powierzchni  
do 44 m kw. wymienia po-

wietrze pięciokrotnie  
w ciągu jednej godziny,  

a w pomieszczeniach o powierzchni od 44  
do 74 m kw. trzykrotnie w ciągu jednej godziny.
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Była to pierwsza tak ko-
lorowa impreza w Tłusz-
czu. Organizatorzy włożyli 
wiele pracy w realizację 
wydarzenia, które przycią-
gnęło tłumy mieszkańców, 
w tym dzieci i młodzież. 
Na wszystkich przybyłych 
czekało mnóstwo atrak-
cji. Impreza rozpoczęła 
się występami wokalnymi 
dzieci i młodzieży. Swoje 
zdolności wokalne zapre-

zentowały: Nata-
lia Zawistowska, Justyna 
Sokołowska oraz Ewelina 
Stryjek wraz z mamą El-
wirą z Osiedla Klonowa-
-Norwida w Tłuszczu 
oraz Martyna Wojcie-
chowska z miejscowo-
ści Białki. Około godziny 
18:30 nastąpiło kolorowe 
szaleństwo proszków Holi. 
Przy dźwiękach energe-
tycznej muzyki dzieci, 
młodzież i dorośli ob-

rzucali się kolorowymi 
proszkami wirując w tań-
cu. W jednej chwili na 
Ogródku Jordanowskim 
zrobiło się kolorowo, a 
uśmiechy na twarzach 
uczestników były wspa-
niałym widokiem. Każdy 
z uczestników imprezy 
mógł nieodpłatnie spró-
bować pysznej waty cukro-
wej i popcornu. Najmłodsi 

stali w długiej kolejce, by 
móc poskakać i pobawić 
się na dmuchańcu. Dzieci 
miały również możliwość 
pojeździć na kucykach, 
które przyjechały na Festi-
wal do Tłuszcza z Jankowa 
Nowego. Na wszystkich 
przybyłych czekały rów-
nież pyszne smakołyki w 
postaci kiełbasek, karków-
ki, zapiekanek i burgerów

Źródło: UM Tłuszcz

10 sierpnia na Ogródku Jordanowskim w 
Tłuszczu odbył się I Festiwal Kolorów zor-
ganizowany przez Radnego Rady Miejskiej 
Pawła Radzio wraz z Przewodniczącym 
Rady Osiedla Mariuszem Ołdakiem oraz 
członkiem Rady Tomaszem Babańczykiem.

Festiwal Kolorów  
w Tłuszczu

kolorow
y zaw

rót głow
y

Przy dźwiękach  
energetycznej muzyki dzieci, młodzież i 

dorośli obrzucali się kolorowymi proszka-
mi wirując w tańcu. 

WZE S.A. i Zespół 
Szkół w Zielonce  
nawiązały bliską 
współpracę!

Przed uczniami Zespołu Szkół w Zielonce 
rysują się ciekawe perspektywy na przy-
szłość zawodową i naukową! Już 1 wrze-
śnia 2019 r. realnego wymiaru nabierze 
współpraca między Wojskowymi Zakładami 
Elektronicznymi S.A. a Zespołem Szkół im. 
Prezydenta Ignacego Mościckiego.

odbudow
a szkolnictw

a zaw
odow

ego

WZE S.A. wesprze Szkołę 
w programie nauczania zawo-
dowego, a uczniowie zyskają 
możliwość uczestniczenia  
w praktykach i stażach w Za-
kładzie, który w ramach pol-
sko-amerykańskiej umowy 
offsetowej buduje nowoczesne 

Centrum Serwisowe Syste-
mów Rakietowych.

To główne, ale nie 
jedyne punkty umowy o 
współpracy, którą pod patro-
natem Starosty Wołomińskiego 
podpisano we wtorek 6 sierp-
nia 2019 r. w siedzibie WZE 
S.A. w Zielonce. Podpisy pod 
porozumieniem złożyli Dy-
rektor Zespołu Szkół Dyrektor 
Anna Nowińska-Mróz, Prezes 
WZE S.A. dr inż. Przemysław 
Kowalczuk, Dyrektor Biura 
Handlu i Logistyki w WZE 
S.A. Małgorzata Kobylarczyk 
oraz Wicestarosta Wołomiński 
Robert Szydlik. 

- Jestem przekonany, że 
umowa o współpracy bę-

dzie miała realny wymiar i 
spodziewam się, że będzie 
ona pogłębiana. Już na etapie 
uzgadniania treści i poszcze-

gólnych zapisów 

widoczne było 
dążenie obu stron do tego, by 
współpraca obejmowała jak 
najwięcej obszarów. Celem 
obecnego Zarządu Powiatu 
jest odbudowa szkolnictwa 
zawodowego (...) Animujemy 
atrakcyjne kierunki zawodowe 
z dobrymi perspektywami na 
pracę na miejscu. Przyniesie 
to wiele korzyści Spółce, Szkole 
ale też Mieszkańcom powiatu – 
powiedział wicestarosta Robert 
Szydlik.

Źródło: Starostwo  
Powiatowe w Wołominie

- Jestem przeko-
nany, że umowa o 
współpracy będzie 
miała realny wymiar 
i spodziewam się, że 
będzie ona pogłę-
biana. (...)  – powie-
dział po podpisaniu 
umowy wicestarosta 
Robert Szydlik.

Warsztaty  
pisania ikon

 698 655 256

Dożynki Gminno – Parafialne

Tegoroczne Dożynki Gminno - Parafialne odbyły się 11 sierpnia w Sulejowie. Organizatorami Świę-
ta Plonów byli: Gmina Jadów, Kółko Rolnicze Sulejowianki, sołectwo Sulejów, parafia Św.Trójcy 
w Sulejowie, Gminny Ośrodek Kultury w Jadowie oraz Biblioteka Publiczna Gminy Jadów. 

Dożynki rozpoczęła msza 
św. koncelebrowana przez ks. 
dziekana Bogdana Lewińskie-
go i proboszcza parafii Sulejów 
ks. Józefa Rutkowskiego, pod-
czas której podziękowano za te-
goroczne plony i modlono się  
w intencji rolników. Po mszy, koro-
wód prowadzony przez starostów 
dożynek: Annę Szewczyk i Piotra 
Kwiatkowskiego oraz przedstawi-
cieli klubu motocyklowego Wod-
nik, przeszedł z kościoła na teren 
biblioteki, gdzie przywitany został 
przez wójta gminy Jadów Dariusza 
Kokoszkę.

W uroczystościach wzięły udział 
23 delegacje ze wsi: Adampol, Bor-
ki i Warmiaki, Borzymy, Iły, Jadów, 
Kukawki, Myszadła, Nowinki, 
Nowy Jadów, Sitne, Starowola, 
Strachów, Sulejów, Szewnica, Urle, 
Wójty, Wujówka, Wólka Sulejowska, 
Zawiszyn, Równe, Borucza, Jadwi-
sin i KGW Sulejów.

Wśród gości przybyłych na 
uroczystość znaleźli się: Piotr 
Uściński – poseł na Sejm RP, Bo-
żena Żelazowska – radna Sejmiku 
Mazowieckiego, Emila Oleksiak 
– kierownik Referatu Promocji 
w Urzędzie Marszałkowskim 
Województwa Mazowieckiego, 
Robert Szydlik – Wicestarosta 
Powiatu Wołomińskiego, Paweł 
Bednarczyk – burmistrz gminy 
Tłuszcz, Piotr Orzechowski – 
wójt gminy Strachówka, Tomasz 
Pakulski – zastępca Powiatowego 
Inspektora Nadzoru Budowlanego, 

Paweł Śliwa – Kierownik KRUS w 
Wołominie, Magdalena Suchenek 
i Piotr Borczyński – radni powia-
towi, radni gminy Jadów na czele 
z przewodniczącą Reginą Sadlik, 
dyrektorzy jednostek administra-
cyjnych, pracownicy UG Jadów 
z Barbarą Wójcik – skarbnikiem 
gminy Jadów oraz Sławomirem 
Miąskiewiczem – sekretarzem 
UG na czele, druhowie OSP z 
Myszadeł i Wólki Sulejowskiej, 
przedstawiciele mediów.

Głos podczas dożynek zabrali: 
Dariusz Kokoszka, Piotr Uściński, 
Bożena Żelazowska i Robert Szy-
dlik, a także rolnik z terenu gminy 
Jadów Karol Rosa, który w swoim 
przemówieniu odniósł się do 

trwającego protestu mieszkańców 
gminy Jadów w sprawie budowy 
linii energetycznej Ostrołęka – 
Stanisławów.

Część artystyczna czyli Prze-
gląd talentów z terenu Gminy 
Jadów „Festyn Rodzinny na Ludo-
wą Nutę Nasz Sulejów" rozpoczął 
występ gospodyń z Sulejowa: Anny 
Szewczyk, Haliny Czajkowskiej, 
Doroty Dzięciołowskiej, Bogumiły 
Kalinowskiej, Jadwigi Świstak, 
Teresy Wiśniewskiej.

Następnie na scenie zaprezen-
towali się: Jadwiga Milewska, KGW 
Równe w składzie: Hanna Wronka, 
Barbara Januszewska, Beata Pacz-
kowska, Marianna Bacławska, 
Barbara Skowerska, Wiesława 

Piotrowska, Anna Więch, Marian-
na Łokietek, Karolina Wronka, 
młoda mieszkanka Sulejowa Julia 
Borowska, KGW Jadwisin: Edyta 
Przybysz, Marzena Wierzba, Alicja 
Kursa, Irena Białek, Małgorza-
ta Laszczka, zespół z Wujówki: 
Marianna Wodzyńska, Agnieszka 
i Aleksandra Rzempołuch, Klub 
Seniora „Babki z Rodzynkami” z 
Jadowa: Anna Mielcarz, Teresa Ja-
rząbek, Hanna Arczewska, Halina 
Teodorowicz, Jolanta Powierża oraz 
Weronika Przybysz z Wujówki.

Następnie na scenie zaprezen-
towały się zespoły muzyki dance: 
Dobryje Grajki, Woow, Hi – Fi.

Rozstrzygnięto konkurs na 
najpiękniejszy wieniec dożynkowy.  
W tym roku komisja oceniająca przy-
znała pierwsze miejsce wieńcowi  
z sołectwa Sulejów, drugie Szew-
nicy a trzecie miejsce ex – aequo 
zajęły Myszadła i Zawiszyn.

Nagrodzeni zostali również zwy-
cięzcy konkursów organizowanych 
przez KRUS: Hanna Kielan - „Pra-
cuj bezpiecznie dbaj o zdrowie”,  
a także najlepsi w konkursie „Pra-
cuj bezpiecznie” : Mariusz Szczę-
sny – Borucza, Piotr Ciszewski 
– Zawiszyn, Dominik Kielan – 
Zawiszyn.

Nie zabrakło również atrakcji 
dla dzieci czyli wesołego miastecz-
ka, waty cukrowej, lodów czy stoisk 
z zabawkami. Dla licznie przyby-
łych gości przygotowano stoiska z 
jedzeniem i piciem.

Źródło: UG Jadów

W uroczystościach wzięły udział 23 delegacje

- Kobyłka wkrótce nie będzie wyróżniać się niechlubnie brakiem bezkolizyjnych przejazdów 
kolejowych. Wojewoda Mazowiecki Zdzisław Sipiera wydał właśnie decyzję o lokalizacji linii 
kolejowej dla budowy wiaduktu drogowego - napisała dziś wieczorem (19 sierpnia) na swoim 
FP Edyta Zbieć, burmistrz Kobyłki

Linia kolejowa nr 6: decyzja  
lokalizacyjna dla wiaduktu  
drogowego w Kobyłce

Wojewoda Mazowiecki Zdzi-
sław Sipiera wydał decyzję o loka-
lizacji linii kolejowej dla budowy 
wiaduktu drogowego w Kobyłce 
nad linią kolejową nr 6 Zielonka – 
Kuźnica Białostocka. Inwestorem 
są PKP Polskie Linie Kolejowe 
S.A. Decyzja Wojewody ma rygor 
natychmiastowej wykonalności. 
Ustalenie lokalizacji inwestycji 
pozwoli inwestorowi wystąpić 
z wnioskiem o pozwolenie na 
budowę. Wiadukt zlokalizowany 
będzie w pobliżu przystanku 
kolejowego Kobyłka Ossów i 
połączy ulicę Jasińskiego z ulicą 
Poniatowskiego. Jednocześnie 
planowana jest likwidacja istnie-
jącego przejazdu kolejowego w 
poziomie szyn. Inwestycja jest 
uzupełnieniem przedsięwzięcia 

„Modernizacja linii kolejowej E75 
Rail – Baltica Warszawa – Bia-
łystok – granica z Litwą”. Linia 
ta wykorzystywana jest w ruchu 
pasażerskim i towarowym. Jest to 
linia o znaczeniu państwowym. 
Linia kolejowa nr 6 jako część linii 
kolejowej E-75 wchodzi w skład 
transeuropejskiej sieci transpor-
towej, łączącej Warszawę przez 
Kowno i Rygę z Tallinem, mają-
cego duże znaczenie polityczne i 
strategiczne jako jedyne połącze-
nie kolejowe krajów bałtyckich 
z Polską i pozostałymi krajami 
Unii Europejskiej. Inwestycja 
wpłynie pozytywnie na warunki 
komunikacyjne mieszkańców i 
bezpieczeństwo. Umożliwi także 
zwiększenie prędkości taboru do 
200 km/h.

- Wiadukt zlokalizowany 
będzie w pobliżu przystanku 
kolejowego Kobyłka Ossów 
i połączy ulicę Jasińskiego z 
ulicą Poniatowskiego. Jedno-
cześnie planowana jest likwi-
dacja istniejącego przejazdu 
kolejowego w poziomie szyn 
- decyzję podjął Wojewoda 
mazowiecki Zdzisław Sipiera.

 – Kobyłka wkrótce nie będzie 
wyróżniać się brakiem bezkoli-

zyjnych przejazdów kolejo-
wych. Wojewoda Mazowiecki 

Zdzisław Sipiera wydał właśnie 
decyzję o lokalizacji linii ko-

lejowej dla budowy wiaduktu 
drogowego - cieszy się Edyta 

Zbieć, burmistrz Kobyłki



10

Biuro reklamy tel. 22-787-77-83, 22-787-29-11, e-mail: handlowcy@logos.home.plwww.zyciepw.pl

22 sierpnia 2019powiat

Kolejnym krokiem stra-
żaków - ochotników, by 
nowy pojazd stanął w re-
mizie przy ul. Dużej, było 
ogłoszenie przetargu. Do 
pierwszego nie stanęła żad-
na firma. W poniedziałek, 
19 sierpnia otwarte zostały 
oferty w drugim postę-

powaniu przetargowym. 
Wpłynęła jedna propozy-
cja, którą złożyła kielecka 
firma Stolarczyk Mirosław 
Technologia Pożarnicza. 
Wartość oferty nieznacznie 
przekracza budżet zama-
wiającego (842,55 tys zł vs 
824 tys. zł). Wspomniana 
oferta została uznana za 
najkorzystniejszą.

Jak podkreślają druho-
wie, OSP Marki jest jed-

nostką, która od kilku lat 
jest w pierwszej dziesiątce 
najczęściej wyjeżdżających 
do zdarzeń w całym woje-
wództwie mazowieckim! 
W powiecie wołomińskim 
interweniują najczęściej 
ze wszystkich jednostek 
Ochotniczej Straży Pożar-

nej.  Aby jeszcze sprawniej 
wykonywać liczne zadania, 
potrzebują odpowiedniego 
sprzętu – nowego samocho-
du ratowniczo-gaśnicze-
go.  Nadal trwa zbiórka na 
wkład własny OSP Marki. 
Mareccy strażacy chcą z niej 
uzyskać kwotę 60 tys. zł, na 
razie udało się zdobyć 12 
proc. potrzebnych środków 
finansowych.

Źródło: UM Marki

strażackie m
arzenia

 OSP Marki jest jednostką, która od kilku lat  
jest  w pierwszej dziesiątce najczęściej wyjeżdżających  

do zdarzeń w całym województwie mazowieckim! 

Mareccy strażacy zbierają na nowy samochód 
ratowniczo-gaśniczy. Miasto przekazało druhnom 
i druhom 350 tys. zł. Do nowego zakupu dokładają 
się też fundusze ochrony środowiska oraz Urząd 
Marszałkowski Województwa Mazowieckiego.

Oferta w przetargu 
na samochód  
ratowniczo-gaśniczy 
dla OSP Marki

Na nudę nie można narzekać
O pracy sekretarza Miasta Kobyłka z  Małgorzatą Murawską, która od 1 sierpnia 2019 roku pełni 
tą funkcję, rozmawia Teresa Urbanowska.

– Przez ostatnie lata pracowała 
Pani w ząbkowskim urzędzie. 
Czym się Pani tam zajmowała?
– W zasadzie to w Urzędzie 
Miasta Ząbki pracowałam przez 
22 lata. Przeszłam tam dość 
długą ścieżkę urzędniczą od 
najniższego szczebla referenta 
do kierownika referatu – funkcji, 
którą pełniłam przez ostatnie 10 
lat. Obecna funkcja – sekretarz 
gminy – to dla mnie kolejny etap 
awansu zawodowego.
– Od 1 sierpnia bieżącego roku 
jest Pani Sekretarzem Miasta 
Kobyłka. Skąd pomysł na pracę 
właśnie w Kobyłce?
– Sekretarz w Urzędzie gminy jest 
dosyć interesującą posadą, która 
skupia w sobie wiele elementów. 
Aby ubiegać się o to stanowisko 
trzeba mieć na swoim koncie 
zgromadzone odpowiednie do-
świadczenie urzędnicze i staż 
pracy na kierowniczym stanowi-
sku i oczywiście trzeba stanąć do 
konkursu i go wygrać. 
– Niewiele osób wie, że 
Sekretarz w Gminie 
to odpowiednik dy-
rektora general-
nego w urzędzie 
szczebla cen-
tralnego. Nie-
rzadko ciężko 
pracę na tym 
stanowisku 
włożyć w 
g o d z i n y 
etatowca. 

To bardzo zmienia tryb życia. 
Czy łatwo było się przestawić?
– Człowiek, który chce się rozwi-
jać zawodowo, musi się przez całe 
swoje życie kształcić a urzędnik – 
choćby dlatego, że przepisy często 
się zmieniają. Z pewnością moje 
dotychczasowe doświadczenie 
zawodowe jest pomocne w obec-
nie wykonywanych obowiązkach.  
Wbrew pozorom przyzwyczajona 
jestem do pracy ponad wymaganą 
normę i nie mam z tym problemu.

– Wiem, że chętnych na to sta-
nowisko nie brakowało. Czy ten 
konkurs był dla Pani próbą czy 
celem samym w sobie?
– To prawda było kilku kandy-
datów i chyba nawet nie wszyscy 
spełniali postawione wymogi. 
Tak jak wcześniej wspomniałam, 
ostatnie 22 lata przepracowałam 
w jednym miejscu i chciałam się 
sprawdzić – podjąć nowe wyzwa-
nie. Cieszę się, że ta próba zakoń-
czyła się dla mnie sukcesem.
– Nie jest tajemnicą, że w kobył-
kowskim urzędzie stanowisko 
sekretarza gminy było przez 
wiele miesięcy nieobsadzone. 
Czy w związku z tym dużo pracy 
na Panią czekało?
– W urzędzie bieżącej pracy nigdy 
nie brakuje a biorąc pod uwagę 
choćby fakt, że prowadzone są 
przygotowania do wprowadzenia 
zmian w Statucie Miasta Kobyłka, 
trzeba przygotować i przeprowa-

dzić, ogłoszone na dzień 13 paź-
dziernika wybory do Parlamentu, 
tej pracy jest dość dużo.
– Wiadomym jest, że praca 
urzędnika a praca sekretarza – 
nawet w tym samym urzędzie – 
bardzo się od siebie różni. Jakie 
– dodatkowe zadania – w porów-
naniu z wcześniej zajmowanym 
stanowiskiem – wykonuje Pani 
obecnie?
– Na pewno te, wynikające z 
uprawnień nadanych mi przez 
Burmistrza Miasta. Głównym 
zadaniem sekretarza jest dbanie 
o to, aby Urząd działał sprawnie 
i profesjonalnie. Sekretarz nad-
zoruje pracę urzędników, ułatwia 
komunikację między petentem 
a urzędnikiem. Praca na tym 
stanowisku to także nadzór nad 
sporządzaniem i kompletowaniem 
dokumentów Rady, zarządzeń. 
W każdym razie na nudę nie moż-
na narzekać.

– Człowiek, który chce się rozwijać zawodowo, 
musi się przez całe swoje życie kształcić  

a urzędnik – choćby dlatego, że przepisy często 
się zmieniają. Z pewnością moje dotychczaso-

we doświadczenie zawodowe jest pomocne 
w obecnie wykonywanych obowiązkach.  
Wbrew pozorom przyzwyczajona jestem 
do pracy ponad wymaganą normę i nie 

mam z tym problemu – mówi Małgorzata 
Murawska, która od 1 sierpnia jest se-

kretarzem w kobyłkowskim urzędzie.

www.zyciepw.pl dołącz do nas na 
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Praca 
Zatrudnię

Zajęcia z dziećmi 4-10 lat, praca w 
Radzyminie, CV na wyszkow@edukido.
com.pl, tel.510-141-861, szczegóły na 
edukido.com.pl/miasta/wyszkow-po-
wiat/, tel.510-141-861

Telewizja TV Kobyłka i TV Zielonka 
poszukują osób na stanowisko dzienni-
karz i reporter. Kontakt pod nr tel. 500 
354  910/514 286 021.

Murarzy, wykończeniowców,  
stolarzy. Praca w UE  

tel. 698 130 444

Budownictwo
Materiały 

Sprzedam 30 paczek styropianu gr. 15 
cm/20 zł paczka tel. 508 261 845

Budownictwo 
Usługi

Docieplanie budynków, szybko, 
tanio, solidnie. tel. 502 053 214

Usługi - Różne  

 

Transport/Przeprowadzki
tel. 500 349 713

OGŁOSZENIA DROBNE

– Czy mógłby Pan przedstawić 
zarząd OSP Ząbki?
- W styczniu tego roku w związku 
ze złożonymi rezygnacjami części 
zarządu zostały przeprowadzone 
wybory uzupełniające. Obecnie 
zarząd naszej jednostki reprezen-
tują: Norbert Łosiewicz – prezes, 
Krzysztof Jastrzębski – naczelnik/V-
-ce prezes, Joanna Papież – skarbnik, 
Mirosław Sikora – sekretarz, Dariusz 
Posłajko – gospodarz, Klaudiusz 
Kowalik – kronikarz, Sebastian Do-
miniak – członek zarządu. Straż to 
nie tylko zarząd, lecz również strażacy 
ratownicy, których na chwilę obecną 
gotowych do działań jest 24.
– Jakie plany, zadania i cele ma 
OSP Ząbki?
- Planów, jak i marzeń mamy oczy-
wiście wiele, chyba jak każdy. Wiele  
z tych planów jest do zrealizowania  
w perspektywie pięciu lat, a może  
i więcej. W pierwszej kolejności 
staramy się pozyskać fabrycznie 
nowy średni samochód ratowniczo 
gaśniczy. Dzięki pomocy od bardzo 
wielu osób z panią burmistrz Mał-
gorzatą Zyśk na czele, która wraz  
z Radą Miasta wydzieliła z budżetu 
miasta 300 tyś zł., marzenie o nowym 
samochodzie jest do zrealizowania 
już w tym roku. Obecnie nasze 
wyposażenie pozostawia wiele do 
życzenia, są to dwa samochody 
ratowniczo-gaśnicze, ciężki Jelcz z 
1995 r. oraz średni Star 266, który 
był przebudowany na pożarniczy 
w 1996 r. W tym roku wspólnie  
z jednostką Strzelecką 1533 z Ząbek, 
ze środków budżetu obywatelskiego 
dostaniemy wyposażenie medyczne. 
Dzięki niemu będziemy prowadzić 
szkolenia dla mieszkańców z pierw-
szej pomocy. W kolejnym etapie 
chcemy wyposażać jednostkę w nowy 
sprzęt osobisty dla strażaków, środki 
łączności i wyremontować strażnicę. 
Jednostka prowadzi także nabór 
ochotników postawiliśmy sobie cel 
"100 strażaków na 100-lecie straży" 
Do okrągłej rocznicy założenia straży 
pozostało sześć lat, już rozpoczy-
namy starania, aby na tą rocznice 
pozyskać nowy ciężki samochód 
ratowniczo gaśniczy. 
– Jakie zagrożenia wystę-
pują w Ząbkach?
– Nasza jednostka średnio 
rocznie wyjeżdża około 130 
razy. Najczęstsze zdarze-
nia to kolizje i wypadki, 
wynoszą one około 80% 
wszystkich naszych wy-
jazdów. Jest to związane 
z tym, że przez Ząb-
ki przebiegają drogi 
wojewódzkie, które 
stanowią główne trasy 
dojazdowe do War-
szawy dla miesz-
kańców naszego 
powiatu. W sezonie 
grzewczym odno-
towujemy sporą 

ilość pożarów sadzy w przewodach 
kominowych. Jest to bardzo nie-
bezpieczne, ponieważ pożar zostaje 
wykryty kiedy jest już rozwinięty  
i zaczyna pękać komin, wtedy pożar 
może rozprzestrzenić się na cały 
dom. Przeciwdziałanie pożarom 
sadzy jest bardzo proste i mniej 
kosztowne, niż usuwanie następstw 
pożaru, wystarczy raz w roku zaprosić 
kominiarza, który to oczyści przewód 
kominowy z zalegającej sadzy.
– Jak przebiega proces rekrutacji 
w Wasze szeregi?
- Proces rekrutacji w jednostce 
ma charakter ciągły, jak już wspo-
minałem chcielibyśmy mieć 100 
strażaków na 100 lecie jednostki. 
Niebawem będziemy rozdawać 

ulotki informujące o naborze ochot-
ników. Rozwiesimy także plakaty na 
słupach informacyjnych w mieście, 
a na budynku straży będzie wisiał 
baner. Wstępne wymagania są bardzo 
proste, mianowicie: wiek 18-65 lat, 
dobry stan zdrowia i najważniejsze 
to chęci do niesienia pomocy. Kolej-
nym etapem jest ukończenie  kursu 
podstawowego organizowanego  
w Państwowej Straży Pożarnej. Do-
piero ukończenie kursu dopuszcza 
do udziału w akcjach ratowniczo 
gaśniczych. Zapraszamy wszystkich 
zainteresowanych dołączenia do nas. 
– Kilka słów o Młodzieżowej 
Drużynie Pożarniczej,  jak można 
wstąpić w jej szeregi?
- Młodzieżowa Drużyna Pożarnicza 

ma na celu wzbudzenie szerszego 
zainteresowania młodzieży proble-
matyką ochrony przeciwpożarowej 
oraz przygotowanie jej do służby  
w szeregach OSP. Członkami mogą 
być dziewczęta i chłopcy w wieku 
12 – 18 lat. Do Młodzieżowej Dru-
żyny Pożarniczej nie trudno jest 
się dostać, wystarczy skontaktować 
się lub przyjść ze zgodą opiekuna 
prawnego. Członkowie MDP biorą 
czynny udział w życiu jednostki  
np. w zbiórkach, ćwiczeniach czy 
festynach. Warto dodać, że MDP 

może w pełni korzystać z 
urządzeń technicznych 

OSP podczas zbiórek, 
oczywiście zachowu-

jąc zasady BHP oraz 
pod czujnym okiem 
opiekuna MDP  
i  p o z o s t a ł y c h 
strażaków. Jeśli 
chcesz zdobyć  

wiedzę z zakresu ochrony prze-
ciwpożarowej, pierwszej pomo-
cy przedmedycznej, brać udział  
w akcjach charytatywnych typu fe-
styny, zbiórki oraz aktywnie spędzać 
czas i rozwijać się to właśnie zajęcie 
dla ciebie. 
– W jaki sposób OSP Ząbki an-
gażuje się w życie społeczne?
- Ważne jest też to, aby pamiętać, 
że ochotnicza straż pożarna to 
nie tylko pożary, wypadki czy inne 
akcje. Ważnym elementem życia 
jednostki są również spotkania  
z mieszkańcami. Spotkania takie 
mogą mieć różną formułę. W naszej 
jednostce, duża część strażaków 
posiada szkolenie z kwalifikowanej 
pierwszej pomocy (KPP). Pozwala 

nam to na spotkania z mieszkań-
cami w celu propagowania udzie-
lania pierwszej pomocy. I tak, wraz  
z fundacją WOŚP przeprowadzamy 
w klasach 1-3 szkół podstawowych 
szkolenia dla najmłodszych z pod-
staw udzielania pierwszej pomocy. 
Bierzemy również aktywny udział  
w wydarzeniach kulturalnych na-
szego miasta, poprzez zabezpiecze-
nia medyczne oraz przeciwpoża-
rowe. Staramy się być zawsze tam, 
gdzie gromadzą się mieszkańcy 
aby pokazać, że mogą na nas liczyć 
oraz jakim sprzętem dysponujemy. 
Przeprowadzamy pokazy sprzętu 
ratowniczego dla ząbkowskich 
przedszkoli. Planujemy również  
w tym roku rozpoczęcie cyklu 
szkoleń dla dorosłych mieszkańców 
naszego miasta z udzielania pierw-
szej pomocy. 
- Dziękuję za rozmowę i życzę jak 
najmniej wyjazdów.

OSP Ząbki - ochotnicy  
na ratunek

OSP Ząbki działa nieprzerwanie od 1925 roku niosąc pomoc w przypadku 
pożarów,  zdarzeń drogowych i innych miejscowych zagrożeń. O zarządzie 
OSP Ząbki, planach i marzeniach strażaków ochotników oraz Młodzieżo-
wej Drużynie Pożarniczej z Norbertem Łosiewiczem, prezesem OSP Ząbki 
rozmawia Aleksandra Olczyk

– Chcielibyśmy mieć 100 strażaków na 100 
lecie jednostki. (...) Wstępne wymagania 

to: wiek 18-65 lat, dobry stan zdrowia 
i najważniejsze to chęci do niesienia 

pomocy. Kolejnym etapem jest ukończenie 
kursu podstawowego organizowanego w 
Państwowej Straży Pożarnej. Ukończenie 

kursu dopuszcza do udziału w akcjach 
ratowniczo gaśniczych. Zapraszamy 

wszystkich do dołączenia do nas – mówi 
Norbert Łosiewicz, prezes OSP Ząbki.
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INFORMACJA  O  WYWIESZENIU  WYKAZU
Burmistrz Miasta Marki działając na podstawie art. 35 
ust. 1 ustawy o gospodarce nieruchomościami z dnia 
21 sierpnia 1997r, (tj. Dz. U. z 2018 r. poz. 121 ze zm.) 
podaje do publicznej wiadomości informację o wywie-
szeniu na tablicy ogłoszeń w Zakładzie Usług Komu-
nalnych w Markach na okres 21 dni tj. od dnia 7 sierp-
nia 2019 roku do dnia 27 sierpnia 2019 roku wykazu 
nieruchomości przeznaczonych do najmu w trybie bez-
przetargowym na terenie Gminy Miasta Marki. 

Szczegółowe informacje można uzyskać 
w Zakładzie Usług Komunalnych w Markach pok. nr 1 

tel. 22 781 33 73.

OBWIESZCZENIE WOJEWODY MAZOWIECKIEGO 

Na podstawie art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych 
zasadach przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych 
(Dz. U. z 2018 r., poz. 1474) zawiadamia się, że w dniu 10 lipca 2019 r., 
zostało wszczęte postępowanie administracyjne na wniosek inwestora: 
Zarządu Województwa Mazowieckiego, ul. Jagiellońska 26, 03-719 Warszawa 
działającego przez pełnomocnika Pana Jerzego Żelech, w sprawie zezwolenia na 
realizację inwestycji drogowej pn.: „Rozbudowa dróg wojewódzkich nr 634  
i 636 w m. Wólka Kozłowska, gmina Tłuszcz”.

Działki usytuowania obiektu:
- działki w istniejącym pasie drogowym:
Gmina Tłuszcz
obręb 0024 Wólka Kozłowska:
dz. nr ew. 469/1, 254/6, 
- działki w projektowanym pasie drogowym, działki podlegające podziałowi do 
przejęcia pod inwestycję (w nawiasach numery działek po podziale - tłustym 
drukiem numery działek przeznaczone do przejęcia pod inwestycję):
Gmina Tłuszcz
obręb 0024 Wólka Kozłowska:
dz. nr ew. 170 (170/2, 170/1), 250 (250/2, 250/1), 478/1 (478/4, 478/5), 365 
(365/1, 365/2), 364 (364/1, 364/2), 201 (201/2, 201/1),
- działki przeznaczone pod budowę lub przebudowę sieci uzbrojenia terenu, 
przebudowę innych dróg publicznych, przebudowę zjazdów (tłustym drukiem - 
numery działek po podziale przeznaczone pod budowę/przebudowę):
Gmina Tłuszcz
obręb 0024 Wólka Kozłowska:
dz. nr ew. 170 (170/1), 250 (250/1), 478/1 (478/5).

Akta sprawy do wglądu znajdują się w Wydziale Infrastruktury Mazowieckiego 
Urzędu Wojewódzkiego w Warszawie (pl. Bankowy 3/5, 00-950 Warszawa, 
pokój nr 7 POK, w godzinach 13-16 – pon. 8-12 – czw.), gdzie można zgłaszać 
ewentualne uwagi i wnioski do czasu wydania orzeczenia w sprawie.  

Zgodnie z art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. Kodeks postępowania 
administracyjnego (Dz. U. z 2018 r., poz. 2096 ze zm.) doręczenie uważa 
się za dokonane po upływie czternastu dni od dnia publicznego ogłoszenia.  
W trakcie prowadzonego postępowania, o czynnościach tutejszego organu, strony 
postępowania będą informowane w drodze publicznych obwieszczeń, zgodnie  
z art. 49 § 1 ww. ustawy.

Dzień publicznego obwieszczenia: 22.08.2019 r.
WI-I.7820.2.12.2019.RF

OSIEDLE PROMIENNA III 
W MARKACH

Logo Mazovia Development

W sprzedaży również 
lokale usługowe!

BIURO SPRZEDAŻY MIESZKAŃ UL. PROMIENNA 33B/2 05-270 MARKI tel. 532 851 110
www.mazoviadevelopment.pl

Mieszkania z dużymi balkonami, 
ogródkami i tarasami 
już od 5 200 zł/m2
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Biuro reklamy tel. 22-787-77-83, 22-787-29-11, e-mail: handlowcy@logos.home.plwww.zyciepw.pl

22 sierpnia 2019ogłoszenia

ART BUD
PARTNER HANDLOWY OKNOPLAST

www.oknoplast.com.pl

Wołomin, ul. 1 Maja 36a 
tel. 22 787 29 13 
biuro.wolomin@oknoplast.com.pl

Marki, al. Piłsudskiego 174 
tel. 22 761 91 12 
biuro.marki@oknoplast.com.pl

* Promocja obowiązuje 
od 01.08.2019 r. do 31.08.2019 r. 
Sprawdź szczegóły promocji 
w regulaminie dostępnym 
na stronie www.oknoplast.com.pl,  
w salonach Oknoplast 
i w siedzibie organizatora.

SPAKIETUJ 

DOBIERZ 
OKNA  DRZWI  ROLETY

NOWA WYSOKOŚĆ RABATÓW

RABAT

 OBWIESZCZENIE STAROSTY WOŁOMIŃSKIEGO
Na podstawie art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 r. o szczególnych zasadach przygotowania 
i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2018 r. poz. 1474) oraz art. 49 ustawy z dnia 
14 czerwca 1960 r. - Kodeks postępowania administracyjnego (Dz. U. z 2018 r. poz. 2096, ze zm.)

Starosta Wołomiński zawiadamia 
o wszczęciu na wniosek Burmistrza Miasta Marki, reprezentowanego przez pełnomocnika Pana Bar-
tłomieja Małetkę, z dnia 7 marca 2019 r., złożony w dniu 8 marca 2019 r., uzupełniony  pismem z dnia  
5 lipca 2019 r., postępowania administracyjnego w sprawie znak: WAB.6740.14.12.2019 o wydanie decy-
zji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej pod nazwą: „Rozbudowa dróg gminnych ul. Karło-
wicza, ul. Sobieskiego, ul. Modrzewiowej oraz budowa dróg gminnych ul. Błękitnej od ul. Akacjo-
wej do ul. Jarzębinowej, ul. Jarzębinowej, ul. Wrzosowej od ul. Jarzębinowej do ul. Borówkowej, 
ul. Akacjowej od ul. Błękitnej do ul. Granicznej w Markach wraz z infrastrukturą towarzyszącą”.

Działki usytuowania obiektu:
w projektowanym pasie drogowym, do przejęcia pod inwestycję w części (tłustym drukiem – numery •	
działek w projektowanym pasie drogowym przeznaczone do przejęcia pod inwestycję na rzecz Gminy 
Marki, w  nawiasach – numery działek po podziale):

ew. nr: 11 (−	 11/1, 11/2), 13 (13/1, 13/2), 53/1 (53/4, 53/5, 53/6), 55/1 (55/3, 55/4, 55/5), 95/4 (95/9,  
95/10), 126 (126/1, 126/2), 96 (96/1, 96/2, 96/3), 111 (111/1, 111/2), 32 (32/1, 32/2, 32/3), 132/1 
(132/3, 132/4), 98/7 (98/9, 98/10, 98/11), 101/1 (101/6, 101/7), 101/2 (101/8, 101/9), 101/4 (101/10, 
101/11), 61/3 (61/9, 61/10), 61/1 (61/11, 61/12), 63/4 (63/25, 63/26), 139/1 (139/5, 139/6), 139/2 
(139/7, 139/8), 139/3 (139/9, 139/10), 139/4 (139/11, 139/12), 82 (82/1, 82/2, 82/3), 63/3 (63/32, 
63/33), 63/2 (63/30, 63/31) w obrębie 0005-1-05, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 15/1 (−	 15/4, 15/5) w obrębie 0010-1-10, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 2 (2/1, −	 2/2, 2/3), 6/3 (6/13, 6/14), 413 (413/1, 413/2), 74/12 (74/17, 74/18), 92 (92/1, 92/2), 
91/19 (91/27, 91/28), 114/4 (114/5, 114/6, 114/7), 128/18 (128/26, 128/27), 96/1 (96/4, 96/5, 96/6), 
111/16 (111/17, 111/18, 111/19), 80/2 (80/3, 80/4, 80/5), 72/2 (72/4, 72/5, 72/6), 414 (414/1, 414/2), 
412 (412/1, 412/2) w  obrębie 0012-1-12, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 4/1 (−	 4/5, 4/6), 21/7 (21/10, 21/11), 319/1 (319/4, 319/5), 94/4 (94/6, 94/7), 100 (100/1, 100/2), 
104/2 (104/3, 104/4), 106 (106/1, 106/2), 98 (98/1, 98/2), 163 (163/1, 163/2), 165 (165/1, 165/2), 
167/1 (167/5, 167/6), 167/2 (167/3, 167/4), 161/14 (161/10, 161/11, 161/12), 208 (208/1, 208/2), 
82/13 (82/16, 82/17), 40/4 (40/6, 40/7, 40/8), 1/4 (1/5, 1/6, 1/7), 102 (102/1, 102/2) w obrębie 0015-
1-15, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 133/5 (−	 133/7, 133/8), 131/2 (131/16, 131/17), 130 (130/1, 130/2), 129 (129/1, 129/2), 127 
(127/1, 127/2), 95/1 (95/3, 95/4), 2/5 (2/6, 2/7), 48/21 (48/22, 48/23), 135 (135/1, 135/2), 134 
(134/1, 134/2), 131/15 (131/18, 131/19), 97/13 (97/21, 97/22) w obrębie 0013-1-13, jednostka ew. 
143402_1-Marki,
ew. nr: 1/2 (−	 1/3, 1/4), 3 (3/1, 3/2), 11/7 (11/60, 11/61), 11/32 (11/58, 11/59), 140 (140/1, 140/2), 209/2 
(209/14, 209/15), 138/23 (138/24, 138/25) w obrębie 0017-1-17, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 12 (−	 12/1, 12/2), 1/5 (1/6, 1/7, 1/8) w obrębie 0026-3-03, jednostka ew. 143402_1-Marki,

w projektowanym pasie drogowym, do przejęcia pod inwestycję na rzecz Gminy Marki w całości:•	
ew. nr: −	 75/7 w obrębie 0005-1-05, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 139  w obrębie 0013-1-13, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 26/8, 26/10, 403/2, 74/4 w  obrębie 0012-1-12, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 3/2, 4/4, 21/3, 94/1, 162, 82/14, 99/1, 99/2 w obrębie 0015-1-15, jednostka ew. 143402_1-
Marki,
ew. nr: −	 2 w obrębie 0017-1-17, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 91 w obrębie 0010-1-10, jednostka ew. 143402_1-Marki,

w projektowanym pasie drogowym, będące własnością Gminy Marki, niepodlegające przejęciu (tłu-•	
stym drukiem – numery działek w projektowanym pasie drogowym, w nawiasach - numery działek po 
podziale):

ew. nr: −	 12, 37/4, 48/2, 51/2, 75/6, 52/3, 52/11, 53/2, 54, 61/2, 63/9, 64/4, 64/5, 65/1, 72/6, 72/11, 
73/8, 74, 76/6, 78/2, 83/2, 84/1, 93/2, 93/10, 93/13, 94, 95/8, 97/10, 100/4, 101/3, 101/5, 104/17, 
105/9, 107, 115/4, 115/5, 115/6, 131/1, 144/1, 144/2, 144/3, 144/4, 104/16, 153/1 w obrębie 0005-1-
05, jednostka ew. 143402_1-Marki,
 ew. nr:−	  8/21, 10/2, 15/2, 16/6, 16/8, 33/13, 34/13, 35/13, 48/13, 49/9, 50/9, 51/9, 71/1, 71/2, 
71/28, 73, 158, 159, 161, 215, 216, 218, 73 (73/1, 73/2, 73/3) w obrębie 0010-1-10, jednostka ew. 
143402_1-Marki,
ew. nr: −	 6/1, 6/2, 41/5, 41/6, 44/6, 46/6, 70/16, 100/2, 145/7, 145/8, 145/24, 128/14, 91/23, 91/24, 
91/22, 83/5, 83/6, 83/4, 83/9, 73/17 w  obrębie 0012-1-12, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr:−	  96/2, 76/2, 95/2, 128/2, 133/2, 137/2, 138/2 w obrębie 0013-1-13, jednostka ew. 143402_1-
Marki,
ew. nr: −	 66/9, 21/1, 48/51, 48/52, 48/56, 49/45, 51/12, 52/11, 53/11, 54/1, 66/10, 66/11, 94/5, 96/5, 
96/6, 299, 301, 302, 335 w obrębie 0015-1-15, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 11/64, 139/1 w obrębie 0017-1-17, jednostka ew. 143402_1-Marki.

Działki przeznaczone pod budowę lub przebudowę: sieci uzbrojenia terenu, innych dróg publicznych oraz 
urządzeń wodnych niewchodzące w skład projektowanego pasa drogowego (tłustym drukiem – numery 
działek przeznaczone pod budowę lub przebudowę sieci uzbrojenia terenu, innych dróg publicznych oraz 
urządzeń wodnych, w nawiasach – numery działek po podziale):

ew. nr: −	 77 w obrębie 0002-1-02, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 1, 106, 97/1, 92/5, 95/1, 93/13, 94, 11 (11/1, 11/2), 13 (13/1, 13/2), 32 (32/1, 32/2, 32/3), 
111 (111/1, 111/2), 53/1 (53/4, 53/5, 53/6), 96 (96/1, 96/2, 96/3), 33, 108, 98/8, 103/2, 115/2, 93/12, 
90, 89/4, 53/2, 52/11, 51/4, 64/4, 115/4, 64/2, 65/3, 145/1, 145/2, 145/3, 145/4, 145/5, 145/6, 63/9, 
105/11, 105/4 w obrębie 0005-1-05, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 74/3, 8, 2/45, 2/8, 2/7, 2/6, 2/5  w obrębie 0006-1-06, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 75, 10/2, 8/13, 8/20, 1/9, 71/24, 71/1, 71/28, 176, 8/47, 14/1, 14/2, 13, 12 w obrębie 0010-1-
10, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 114/4 (−	 114/5, 114/6, 114/7), 5/6, 41/55, 73/18, 73/19, 80/2 (80/3, 80/4, 80/5), 83/5, 111/16 
(111/17, 111/18, 111/19), 114/1, 127/2, 115/2 w  obrębie 0012-1-12, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 76/2, 97/12, 137/1 w obrębie 0013-1-13, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 51/11, 208 (208/1, 208/2), 40/4 (40/6, 40/7, 40/8), 318/1, 100 (100/1, 100/2), 101, 108, 82/13 
(82/16, 82/17), 82/15, 167/2 (167/3, 167/4),  259, 66/8,  319/1 (319/4, 319/5), 319/2, 319/3, 318/4, 
318/3, 21/7 (21/10, 21/11), 104/2 (104/3, 104/4)  w  obrębie 0015-1-15, jednostka ew. 143402_1-
Marki,
ew. nr: 1/2 (1/3, −	 1/4), 138/23 (138/24, 138/25), 11/17, 11/7 (11/60, 11/61), 11/53, 91/2 w obrębie 
0017-1-17, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 12 (12/1, −	 12/2) w obrębie 0026-3-03, jednostka ew. 143402_1-Marki.

Działki, na których przewidziano rozbiórkę obiektów budowlanych nieprzewidzianych do dalszego użyt-
kowania, niewchodzące w skład projektowanego pasa drogowego (tłustym drukiem - numery działek, na 
których przewidziano rozbiórkę, w nawiasach - numery działek po podziale):

ew. nr: −	 106, 93/12, 93/13, 95/1, 97/1, 98/8, 103/2, 1, 11 (11/1, 11/2), 92/5, 90, 89/4 w obrębie 0005-
1-05, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 75, 8/20, 10/2, 8/47, 71/24, 71/1, 71/28, 176, 8/13, 1/9, 14/1, 14/2, 13, 12 w obrębie 0010-1-
10, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: −	 5/6, 26/16, 41/55, 41/54, 41/53, 44/21, 46/27, 46/26, 403/1, 61/4, 62/6, 66/3, 70/2, 72/2 
(72/4, 72/5, 72/6), 73/15, 73/16, 73/18, 73/19, 74/2, 74/9, 83/11, 80/2 (80/3, 80/4, 80/5), 83/10, 83/5,  
91/19 (91/27, 91/28), 91/20, 100/1, 114/1, 114/4 (114/5, 114/6, 114/7), 128/12, 127/2, 128/13, 145/6, 
145/15, 145/18, 6/3 (6/13, 6/14), 111/16 (111/17, 111/18, 111/19), 53/4, 26/2, 115/2 w obrębie 0012-
1-12, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 95/1 (95/3,−	  95/4), 96/1, 138/1, 138/2, 134 (134/1, 134/2), 137/1, 133/5 (133/7, 133/8), 130 
(130/1, 130/2), 129 (129/1, 129/2), 128/1, 127 (127/1, 127/2) w obrębie 0013-1-13, jednostka ew. 
143402_1-Marki,
ew. nr: 98 (98/1,−	  98/2), 96/4, 96/3, 94/4 (94/6, 94/7), 82/13 (82/16, 82/17), 49/19, 48/22, 167/2 
(167/3, 167/4), 100 (100/1, 100/2), 259, 319/1 (319/4, 319/5), 319/2, 319/3, 318/4, 318/3, 40/4 (40/6, 
40/7, 40/8), 21/7 (21/10, 21/11), 347 w obrębie 0015-1-15, jednostka ew. 143402_1-Marki,
ew. nr: 138/23 (138/24,−	  138/25), 11/53, 140 (140/1, 140/2), 91/2 w obrębie 0017-1-17, jednostka ew. 
143402_1-Marki,
12 (12/1, −	 12/2) w obrębie 0026-3-03, jednostka ew. 143402_1-Marki.

Z aktami sprawy i zakresem wymienionego wyżej zamierzenia inwestycyjnego można zapoznać się  
w Starostwie Powiatowym w Wołominie ul. Prądzyńskiego 3 Wydział Budownictwa, parter, pokój nr 106 
w godzinach przyjęć interesantów tj. pn. 10-18, wt. 12-16, śr. 8-16, czw. 12-16, pt. 8-16, gdzie można 
również zgłosić ewentualne uwagi i wnioski do czasu wydania orzeczenia w sprawie.

Zgodnie z art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 r. – Kodeks postępowania administracyjnego (Dz. U. 
z 2018 r. poz. 2096, ze zm.) doręczenie uważa się za dokonane po upływie 14 dni od dnia publicznego 
ogłoszenia.


